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2 Revista El Comtat març 2019 Obres i serveis
COCENTAINA dia a dia

LA REGIDORIA D’OBRES I SERVEIS DE L’AJUNTAMENT DE COCENTAINA
posa a disposició dels veïns i veïnes la següent adreça electrònica per a suggeriments

o avisos de desperfectes i qualsevol cosa que vegen per a reparar.
obresiserveis@cocentaina.org

WhatsApp: 699-83-38-61
Entre tots fem el poble gran!

Finalitzades les obres de reforma i millora del restaurant del 

paratge de Sant Cristòfol
Avancen a bon ritme les obres de millora de l’accés a l’antic 

institut-centre de formació FPA

Continuen les obres de millora de l’accessibilitat del casc antic: Plaça Cardenal Ferriz i part baixa carrer Major

Millora de la seguretat en el pont de la Via Verda direcció Alcoi Segueixen les obres de recuperació del llavador del Pla de la Font
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Em preocupa

E
l pròxim 28 d’Abril comença la llarga etapa electoral 

amb les eleccions generals. Eleccions que s’han 

hagut d'avançar perquè no s'han pogut aprovar 

els pressupostos generals per aquest 2019 i davant la 

campanya desorbitada, exagerada i mentidera, no ha pogut 

acabar la seua legislatura.

Aquest avançament electoral impedirà tantes i tantes 

reformes socials, que eren necessàries per a millorar la vida 

de la majoria dels espanyols, que quedaran aparcades i no 

sabrem que serà d'elles.

Entre les reformes que no podran aprovar-se en aquesta 

legislatura destacaria entre altres les següents: la llei 

d’educació LOMCE una llei aprovada sols pel partit Popular 

tenint en contra a quasi tota la societat espanyola, la reforma 

de la coneguda llei "mordaza” un greu atemptat contra la 

llibertat d’expressió, derogació de l’article 324 de la Llei 

d’Enjudiciament Criminal que posa terminis molt curts per 

a investigar causes penals com la corrupció per exemple, la 

reforma de la Llei de la Memòria Històrica, la protecció als 

denunciants en casos de corrupció, llei del Canvi Climàtic, 

la llei sobre la Igualtat Laboral entre sexes, la llei LGTBI, 

reformar la llei sobre la reforma laboral que tant han patit i 

pateixen encara els treballadors, la reforma de les pensions, 

etc.

Com poden comprovar una quantitat de lleis molt 

necessàries per a millorar la vida de les persones, la vida 

dels ciutadans espanyols, lleis que no podran veure la llum 

immediatament, ja que moltes estaven paralitzades en la 

Mesa del Congrés, que controlen el PP i Ciudadanos gràcies 

al vot del partit català PdCat.

Em preocupa la campanya tan violenta que estan portant 

els partits conservadors contra el govern del PSOE en la 

que les mentides omplin les informacions a les televisions 

i mitjans de comunicació i el que és pitjor, que s’ho creu 

molta gent desinformada i amb una cultura democràtica 

que deixa molt a desitjar.

Em preocupa que davant les eleccions vinents ens deixem 

portar pels sentiments i per la por i no per un raonament amb 

fondament per a conéixer la millor opció per a les nostres 

necessitats i la nostra vida.

Em preocupa que molts jóvens que tenen una visió 

tremendista de la vida actual i la política espanyola, deixen 

de comportar-se com a ciutadans, queixant-se de tot i de 

tots per al final no van ni a votar.

També em preocupa que tanta gent no és conscient de 

la importància del seu vot, del valor que té votar, de la força 

que té el seu vot, però que també ha de saber que ha de 

ser un poc conseqüent i que és corresponsable del que fa 

eixe partit. Després no val el dir que m’han enganyat, tots 

són iguals, tots són corruptes, etc.

A votar amb responsabilitat!

Paco Fuster
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La consellera de sanitat Ana Barceló visita les instal·lacions 
acabades del Centre de Salut de Cocentaina
NP Ajuntament de Cocentaina

E
l dimecres 6 de febrer, la consellera de sanitat Ana 

Barceló visitava les instal·lacions totalment reformades 

i acabades del Centre de Salut de Cocentaina. Ho feia 

arropada per la màxima autoritat contestana, l’alcaldessa 

Mireia Estepa, el regidor de Sanitat, Toni Hernández, la 

portaveu de l’equip de govern, Mariona Carbonell així com del 

quadre de professionals del mateix centre de salut contestà, 

el director mèdic de l'Hospital Verge dels Lliris, el director 

general de farmàcia o la directora territorial de sanitat.

La reforma i obra ha tingut una inversió d'1,2 milions 

d'euros per a ampliar i reordenar totes les dependències. 

Gràcies a aquesta reforma, el centre sanitari contestà s'ha 

ampliat en 457,6 metres quadrats. A més, també s'ha dut 

a terme una reforma parcial de la resta de l'edifici, en una 

superfície de 1.334 metres quadrats. Aquesta ampliació ha 

sigut en dues de les plantes de l'edifici. A la planta baixa s'ha 

mantingut la recepció, el control i els espais generals i l'àrea 

d'urgències s'ha reubicat en el bloc de medicina general, 

motiu pel qual s'ha creat un nou accés a la zona de maniobra 

d'ambulàncies. Aquest centre, té una població assignada 

de 11.043 persones, de les quals 1.506 són menors de 14 

anys i 9.537 adults.

S'ha inclòs, també, una àrea d'extraccions, una sala 

de tractaments, cirurgia menor, sala de cures, consulta 

d'urgències i una sala d'observació d'urgències. La zona 

maternal s'ha reubicat en la zona d'urgències i disposa, a 

més, d'un gimnàs i la consulta de la matrona. Les àrees de 

rehabilitació i pediatria també s'han renovat.

La consellera de sanitat Ana Barceló assegurava que ara 

trobarem "una assistència adequada, i els professionals 

poden treballar en unes condicions dignes".

Des del consistori s'han mostrat molt satisfets i l'alcaldessa 

Mireia Estepa explicava als mitjans de comunicació que 

“s'ha fet un esforç perquè el centre de salut no deixara de 

funcionar mentre s'han fet les obres”. Recordava  a més, 

que les obres es licitaren fa anys i s'ha complit ara amb 

"una reivindicació històrica, que ens va costar anys de 

negociacions amb l'anterior govern, i ha hagut d'arribar el 

govern del Botànic perquè siga una realitat".

La consellera de Sanitat Ana Barceló també recordava que 

hi ha altres projectes en marxa a les nostres comarques. Pel 

que fa a l'ampliació d'urgències pediàtriques de l'Hospital 

Verge dels Lliris, assegura que el plec està en mans de 

l'advocacia de la Generalitat i confien tindre'l d'ací a poc temps 

per iniciar la licitació, que eixirà per vora el milió d'euros. 
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La secretària autonòmica de Serveis Socials i Autonomia 
Personal, Helena Ferrando es reuneix a Cocentaina amb 
els responsables de Serveis Socials
NP Ajuntament de Cocentaina

E
l dijous 7 de febrer, l'alcaldessa i responsable de 

serveis socials a Cocentaina rebia la visita de la 

secretaria autonòmica de Serveis Socials, Helena 

Ferrando al Centre Social. La màxima autoritat contestana li 

va demanar, entre d’altres,  una millor coordinació al govern 

de la Generalitat en matèria de benestar social i treball, 

ja que "no es pot treballar per una bona renda d'inclusió 

valenciana sense aquests dos aspectes coordinats". 

L’alcaldessa no ha desaprofitat l’ocasió, i reunida amb 

els màxims responsables en matèria de Benestar Social, 

també ha realitzat altres demandes en relació a la millora 

de les tramitacions d'ajudes en l'àrea de benestar social, 

i "que la cessió de competències als ajuntaments vinga 

acompanyada de majors recursos". Amb la intenció de 

recollir aquesta mena de peticions es va desplaçar fins al 

nostre poble la secretària autonòmica, on va participar en 

la jornada 'Avaluació del nou model de serveis socials a les 

comarques del Comtat, Alcoià i l'Alt Vinalopó'.

Helena Ferrando va incidir en la nova llei de Serveis Socials 

en què s'està treballant des del Govern Valencià, i que vindrà 

a reforçar la 'quarta pota' de l'estat del benestar. "Amb la 

nova llei aconseguirem el blindatge dels serveis socials, 

posant-los a l'altura de les altres tres potes de l'estat del 

benestar: educació, sanitat i pensions". Aquest blindatge 

es pot apreciar en l'actual ràtio d'un professional de serveis 

socials per cada 2.500 habitants, mentre que en 2015 era 

d'un per cada 13.000. Ferrando també ha volgut canviar la 

percepció que la població té dels serveis socials, assegurant 

que no "estan dirigits solament a la població exclosa, sinó 

també a altres sectors poblacionals com la gent de la tercera 

edat o amb diversitat funcional".

En relació a la renda d'inclusió, la secretària autonòmica 

la qualifica de "la més ambiciosa de l'estat espanyol", 

encara que "presenta coses per perfilar". "Som un govern 

municipalista, per això mantenim una estreta relació amb els 

ajuntaments per saber on aplicar les sinergies" ha assegurat 

la secretaria autonòmica.

El sistema d'atenció a la dependència del País Valencià atén 

actualment a través d'algun servei o prestació econòmica 

a un total de 3.376 persones en situació de dependència 

de les comarques Alt Vinalopó, El Comtat i L'Alcoià.

Per a 2019 s'ha fixat un pressupost de 3'45 milions d'euros 

per als serveis socials generals dels municipis que comprenen 

les tres comarques. D'aquesta quantitat, es destinen 566.654 

euros per als professionals de la comarca del Comtat.

Cocentaina opta a una subvenció de 260.000 euros per 
a la millora dels polígons de l’Alcúdia i Les Jovades
NP Ajuntament de Cocentaina

L
'Ajuntament de Cocentaina, a través de la Regidoria 

de Promoció Econòmica, ha sol·licitat recentment una 

subvenció d'un total aproximat  de 275.000 euros per 

a efectuar diverses millores als polígons de l'Alcúdia i Sant 

Cristòfol. Aquesta línia d'ajudes es troba emmarcada dins 

del Pla de Millora dels Polígons que es treballa amb l'IVACE 

(l'Institut Valencià de la Competitivitat Empresarial depenent 

de la Conselleria d'Economia Sostenible).

Pel que fa al polígon de l'Alcúdia, aquesta ajuda es 

destinarà a millorar la il·luminació, a la instal·lació o 

renovació d'hidrants i al canvi i millora de la senyalització. 

I pel que fa al polígon de Sant Cristòfol, la subvenció 

s'emprarà per a millorar la il·luminació existent, així com la 

senyalització viària.

Aquests projectes de millora han estat elaborats per 

l'Oficina Tècnica de l'Ajuntament de Cocentaina, des d'on 

s'ha avaluat amb detall l'estat actual de les infraestructures 

industrials i s'han determinat les actuacions prioritàries.

Mariona Carbonell, regidora de l'àrea de Promoció 

Econòmica, espera poder comptar amb aquesta ajuda 

econòmica i així seguir la línia encetada fa alguns anys de 

treball, millora i modernització dels polígons contestans. 

Carbonell apunta que “des del primer dia ha sigut una 

prioritat per a aquest equip de Govern dotar als nostres 

polígons de les millores necessàries perquè l'activitat 

econòmica al nostre municipi gaudisca d'una bona salut, 

sempre atenent a les prioritats i actuant amb seny i 

prudència, però sense descans”.
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Segueixen els programes de la regidoria de promoció 
econòmica
NP Regidoria Promoció econòmica

L
es dues persones contractades com a peons de 

jardineria pels programes EMCORD i EMCORP, es 

troben fent tasques de manteniment de jardins i 

actuacions de poda i neteja de zones verdes, segons les 

tasques assignades des de l'àrea de parcs i jardins de 

l'Ajuntament. En aquestes últimes setmanes s'ha actuat al 

Parc del Ferrocarril i en l'àrea recreativa de Sant Cristòfol, així 

com poda d'arbrat de la Avda País Valencià i Avda Benilloba.

Des de la regidoria de Promoció econòmica, la seua regidora 

Mariona Carbonell, ha destacat que “poder comptar amb 

aquest tipus d'ajudes és molt beneficiós per a les persones 

de Cocentaina perquè els ajuda a augmentar la seua 

experiència i afavorir les oportunitats d'ocupabilitat en el 

futur”.

L’Ajuntament de Cocentaina completa les obres per a 
millorar l’accessibilitat d’El Teular i el seu equipament tècnic
NP Ajuntament de Cocentaina

H
an finalitzat les obres per a millorar l'accessibilitat del 

Centre Cultural El Teular de Cocentaina. Un projecte 

aprovat i executat per l'Ajuntament contestà i al qual 

s’ha sumat l'adquisició de nou equipament tècnic per a 

millorar la dotació actual d'aquest espai escènic i cultural 

del municipi. Entre aquestes dues línies de millora s'han 

invertit un total de 77.000 euros en aquest equipament 

públic i cultural.

Les obres han consistit en l'eliminació d'algunes localitats 

del pati de butaques per a col·locar en aquesta zona 

espais accessibles prop de l'escenari on es podran situar 

ara les cadires de rodes o carrets, així com la instal·lació 

d'una plataforma per a accedir directament des del pati de 

butaques a l'escenari. Igualment, s'ha creat una zona de 

descans amb serveis adaptats per a aquests usuaris.

Aquest projecte ha estat executat amb un total de 44.000 

euros que s'han sufragat a compte del romanent positiu dels 

comptes del 2017. 

Com explicava l'alcaldessa socialista Mireia Estepa, quan 

es va aprovar aquesta mesura, la proposta porta des de 

l'any 2016 treballant-se per part de la regidora d'Autonomia 

Personal amb la col·laboració de les diferents entitats que 

han participat expressant la seua visió de l'assumpte i posant 

damunt de la taula les principals necessitats. Ara, amb les 

obres finalitzades, Estepa afirma sentir-se “molt contenta i 

satisfeta perquè ens ha costat moltíssim arribar fins aquest 

punt i trobar una solució tècnica viable que resolguera totes 

les necessitats. Amb aquest projecte seguim complint amb 

l'objectiu d'aquest Govern d'eliminar barreres a Cocentaina, 

millorant i fomentant la igualtat entre la nostra ciutadania 

i garantint que les persones amb mobilitat reduïda i altres 

dificultats puguen: pujar a l'escenari sense haver d'eixir al 

carrer així com veure i escoltar les representacions amb 

qualitat”. 

Pel que fa a les inversions d'equipament tècnic i escènic, 

el Centre Cultural El Teular disposa des d'ara d'un nou 

equip de projecció de vídeo professional, un nou ordinador 

portàtil per a la cabina de control, un joc de quatre timbals 

simfònics i un total de 72 elevadors per a les butaques 

per a l'ús dels xiquets i xiquetes. En aquest segon capítol 

d'inversió la partida ha ascendit als 26.000 euros. Marcela 

Richart, regidora de Cultura de l’ajuntament contestà valora 

les adquisicions dintre de la linia permanent de millora i 

renovació de l’equipament tècnic que es ve realitzant als 

últims anys, al que s’ha sumat enguany l’adquisició d’un joc 

complet de timbals per tal de facilitar les actuacions que les 

diferents entitats musicals locals venen realitzant al Teular.

En total, entre aquestes actuacions i com apuntàvem a l'inici, 

s'han invertit 77.000 euros per a millorar arquitectònicament 

i tècnicament aquest espai indispensable per al teixit cultural 

i associatiu contestà. Com deia l'alcaldessa socialista Mireia 

Estepa, “les companyies, entitats i el públic que acudeix al 

Teular ara trobarà un espai adequat per a totes les persones, 

un espai humanitzat i que a més compta amb totes les 

necessitats tècniques per a poder seguir acollint l'ampli 

ventall d'activitats que s'organitzen i que omplin d'activitat 

la nostra agenda cultural”.
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Cocentaina inicia la contractació de dos agents de la 
Policia Local després de la jubilació de 4 veterans
NP Ajuntament de Cocentaina

L
'Ajuntament de Cocentaina ha jubilat recentment a 

quatre dels seus agents més veterans de la Policia Local. 

Es tracta dels agents Vicedo, Ramírez i Mora, que van fer 

efectiva la seua jubilació el passat 11 de gener, i de l'Inspector 

Cap de la Policia Local, Óscar Gómez, que va fer el mateix 

el passat dia 18 de gener. En el cas d'aquest últim, aquesta 

merescuda jubilació arriba després de 38 anys de servei 

com a Policial Local, 25 d'ells com a Inspector Cap del cos.

L'alcaldessa Mireia Estepa i el regidor de Seguretat Marcos 

Castelló van voler mostrar el seu agraïment més sincer a 

aquestes quatre persones després d'anys de servei i treball 

en el poble de Cocentaina. Cal recordar que aquestes 

jubilacions s'han produït com a conseqüència del Reial 

Decret, aprovat els últims dies de 2018, que ha permés la 

jubilació anticipada de diferents agents de la Policia Local.

Fa poc temps s'ha obert oficialment el termini d'inscripció 

per a l'oposició de dues places més de Policia Local. Després 

del pertinent període d'inscripcions, les proves seran 

coordinades per l'Institut Valencià de Seguretat Pública 

i Emergències (IVASPE) de forma conjunta per a tots els 

ajuntaments interessats a traure places.

Tant l'alcaldessa contestana Mireia Estepa com el regidor 

de l'àrea Marcos Castelló, han volgut agrair públicament la 

feina d'aquests quatre treballadors públics: “La Policia Local 

és el cos de seguretat més pròxim al ciutadà, són als qui 

veiem dia rere dia als carrers i a qui acudim quan tenim una 

urgència, a més de ser una de les professions més exigents 

que hi ha. Després de vora 40 anys de feina no podem fer 

més que donar les gràcies a aquestes quatre persones que 

han estat amb nosaltres, treballant conjuntament i sempre 

amb la màxima professionalitat i rigor”.

L’equip de govern acorda amb el C.D. Contestano una 
partida pressupostària per al seu centenari

E
l club esportiu és dels pocs de tota la Comunitat 

Valenciana que pot celebrar orgullós el treball pel 

futbol durant 1 segle ininterrompudament, així com 

totes les aportacions que han fet a la vila comtal durant la 

seua llarga història.

El Contestano encetava l’any amb l’organització de la 

Cavalcada dels Reis Mags, acte al qual li seguiran molts 

altres per a celebrar que estan fent història des de 1919.

Mireia Estepa deia a la XVIII de l’Esport que «el Contestno 

ha mantingut la seua activitat i els seus valors esportius sense 

perdre les seues arrels contestanes i ha sabut adaptar-se i 

crèixer sempre comptant amb la gent d’este poble i això ens 

fa sentir-nos molt orgullosos». En aquest sentit Saúl Botella 

defen que «el Contestano mereix una partida pressupostària 

que li permitisca celebrar com mereix que porten 100 anys 

fent del futbol la passió de moltes generacions de contestans 

i que amb ell ajuden a preservar els bons valors esportius 

perquè són exemple de sacrifici i constància».

NP Ajuntament de Cocentaina

L’equip de govern socialista proposarà a la resta de partits 

de l’oposició que l’entitat esportiva compte amb aquesta 

ajuda econòmica per a 2019. El regidor d’Esports espera 

comptar amb el suport de tots els partits, ja que «no es tracta 

d’un tema polític, es tracta de la història del futbol contestà 

i de donar-los el reconeixement que mereixen».
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Accessibilitat al Centre cultural El Teular
NP Guanyar Cocentaina

H
an passat més de 3 anys des que Guanyar Cocentaina 

va reunir les associacions de persones amb situació de 

dependència i mobilitat reduïda perquè participaren 

en el projecte de fer del Centre Cultural el Teular un espai 

cultural accessible. 

En aquella primera reunió se’n van crear moltes 

expectatives i il·lusions al voltant de la idea que presentàrem 

a l’Ajuntament: el receptacle permetria que les persones 

amb mobilitat reduïda no foren ubicades en espais apartats 

del pati de butaques i que podrien gaudir dels espectacles 

en igualtat de condicions que la resta de públic. Era una 

reivindicació òbvia per tal com totes i tots tenim els mateixos 

drets, raó per la qual impulsàrem aquesta necessitat 

inclusiva amb un projecte d’accessibilitat completa al Teular.

Si bé és cert que han estat uns anys dolents pels 

entrebancs que ens trobàvem a cada pas que féiem 

(reunions amb l’equip tècnic municipal i amb l'equip de 

govern, problemes tècnics i arquitectònics per superar, 

projectes fets i modificats, informes negatius..) no hem 

renunciat mai a seguir treballant per  fer-ho possible. Sempre 

hem comptat amb el suport de les persones i associacions 

afectades i la seua, la nostra, tenacitat no ha decaigut en 

cap moment i hem intentant durant 3 anys que s’executara 

l’obra sense massa èxit. Quan arribaren els pressupostos del 

2018, ens adonàrem que el projecte del Teular no estava ni 

tan sols contemplat.

Arribats a aquesta situació, el posicionament de Guanyar 

Cocentaina estava clar: el nostre vot per  aprovar o no els 

pressupostos era fonamental. No podíem aprovar uns 

pressupostos sense el compromís clar d’executar l’obra: ja 

estàvem farts i fartes de tanta promesa incomplerta per part 

de l’equip de govern. Aquesta condició per a l’aprovació dels 

pressupostos va forçar que la reforma del Centre Cultural 

el Teular s’hi incloguera. Evidentment, a banda d’altres 

projectes importants que estem duent a terme, el temps ha 

demostrat que aconseguir aquesta necessària reivindicació 

sols era qüestió de treball, insistència i voluntat política i, 

d’això, ens sobra. Ara només ens queda transmetre la nostra 

satisfacció de fer la feina ben feta i l’emoció de saber que 

totes les persones podran accedir en igualtat de condicions 

al Teular per gaudir de les activitats que s’hi oferisquen.



ACTUALITAT 9Revista El Comtat març 2019

Jordi Pla: “Usuaris del poliesportiu ens han advertit del 
mal estat de la pista central i demanem la seua reparació”
NP Col·lectiu- Compromís

E
l Col·lectiu 03820-Compromís ha lamentat el mal estat 

de la pista central del poliesportiu de Cocentaina. El 

portaveu de la formació a l’Ajuntament, Jordi Pla, 

explica que “usuaris del poliesportiu ens han advertit de les 

males condicions de la pista central. La lliga comarcal de 

futbol sala no juga a la pista central des de la jornada 4, al 

mes d’octubre . Per això, instem a l’equip de govern a que 

susbsane els desperfectes i tinga un millor manteniment en 

la pista central i en tot el conjunt del poliesportiu”

“És important mantenir en bones condicions les 

instal·lacions esportives del nostre poble. Pel bé del nostres 

esportistes, de la seua salut i pel bé del nostre poble”, ha 

afegit Pla.

Col·lectiu-Compromís veu desperfectes en l’asfalt recent 
fet a la Plaça Alcalde Gadea Reig
NP Col·lectiu- Compromís

E
l Col·lectiu 03820-Compromís ha mostrat el seu 

descontent amb la recent obra a la Plaça Alcalde Gadea 

Reig. L’obra en qüestió és la d’asfaltar la plaça i els 

passos de vianats. El portaveu de la formació a l’Ajuntament, 

Jordi Pla, ha afirmat que “fa 1 mes es va asfaltar la plaça 

Alcalde Gadea Reig amb un cost d’11.000 €. A dia de hui, 

a simple vista, ja s’observen multitud de desperfectes.”

Per això, el Col·lectiu 03820-Compromís a través del seu 

portaveu ha reiterat que “s’ha de tenir un major control en 

les execucions de les obres i que el manteniment dels carrers 

de Cocentaina és prioritari”.

Pla qualifica d”electoralista’ i de ‘deslleialtat institucional’ 
la visita de la consellera de Sanitat a Cocentaina
NP Col·lectiu- Compromís

E
l Col·lectiu 03820-Compromís ha mostrat el seu 

malestar per la visita partidista de la consellera de 

Sanitat a Cocentaina. Segons el seu portaveu, Jordi Pla, 

“ens hem enterat de la visita de la consellera de Sanitat per 

la premsa.” Pla continua que ha estat “una visita on no s’ha 

avisat al conjunt de la corporació municipal, ja que l’oposició 

no ha estat convidada. Una mostra més de la deslleialtat 

institucional a la que ens té acostumats l’alcaldessa.”

Pla ha qualificat la visita d’’electoralista’ i ha criticat la 

falta de respecte institucional a tot el poble de Cocentaina. 

El portaveu de la formació ha lamentat que “a l’alcaldessa 

sols li interessa la foto i fer de Cocentaina el seu cortijo 

amb els diners de tots. Cocentaina necessita una Alcaldia 

que governe per a tots i que es deixe el carnet del partit en 

casa en grans temes de poble. Ja està bé de campanyes 

d’autobombo que no solucionen els problemes de la nostra 

gent. Ja està bé d’actuar amb el carnet del PSOE i no amb 

el carnet de Cocentaina”.
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Raimundo Montava es presentado como alcaldable de 
Cocentaina: “El cambio es posible”

E
l 1 de Febrero tuvo lugar, en la Casa de la Juventud, 

la presentación oficial del alcaldable del PP de 

Cocentaina Raimundo Montava. Compartiendo 

escenario, el presidente de la Diputación César Sánchez y 

el presidente provincial Pepe Císcar.

El alcaldable habló de una administración próxima y 

preocupada por lo que la gente del pueblo realmente demanda. 

También, hizo incapié en el reto demográfico, que sirvió de 

hilo conductor para explicar como Cocentaina puede ser 

más atractiva para emprendedores, autónomos y empresas 

locales. También hizo énfasis en los incentivos que necesita 

el tejido económico y los beneficios de liberarlo de cargas 

fiscales que son más gravosas que las de otras localidades.

Respecto a los servicios sociales, no solamente seguirán 

siendo el epicentro de las políticas municipales, sino que 

también cuentan con el compromiso del PP regional de 

reducir las listas de espera en todos los centros médicos 

públicos, garantizando por ley la elección de centro sanitario 

si el paciente supera un límite de días. Como ejemplo, en 

Alcoy hay que esperar 721 días para una ecografía.

Por último, la “marca Cocentaina” también contará 

con el apoyo de la Diputación y del Patronato de Turismo 

Costa Blanca. Una marca que debe poner en valor 

NP PP de Cocentaina

nuestro patrimonio para ayudar a desestacionalizar el 

flujo de visitantes que se concentra en épocas del año 

muy intensivas. Para ello, el PP propone ejecutar el Plan 

Estratégico de Turismo.

Ray puso en valor el trabajo de los concejales a lo largo 

de la legislatura. Un trabajo de oposición que ha ayudado 

a relucir las deficiencias en temas importantes como; la 

limpieza urbana, las falta de infraestructuras útiles, los 

retrasos y la descoordinación en diversas áreas…

E l  P P  p r e s e n t a  l e s 
seues propostes per als 
pressupostos 2019

A 
hores d’ara ja es sabrà si el pressupost municipal 

estarà o no aprovat. No obstant, el PP ha recollit 

algunes propostes i necessitats de la localitat i les ha 

aglutinat en un document que han presentat a l’equip de 

Govern local.

Algunes propostes són; la creació d’una oficina d’ajuda a 

l’emprenedor, reduir la taxa de brossa (compensant-la pel 

reciclatge), recolzar al sector agroalimentari local creant la 

Fira de l’oli i altres productes locals, adequar els polígons 

industrials, impulsar el Museu de la Mare de Déu pel quint 

centenari, executar el Pla Estratègic de Turisme, estudiar 

la viabilitat d’una piscina climatitzada (també presentat als 

pressupostos participatius tot i no tractar-se d’un projecte 

finalista) i d’altres propostes referides a l’esport local i al 

funcionament del propi Ajuntament.

La formació condensa així el treball de 4 anys d’oposició en 

l’última negociació de pressupostos. No obstant lamenten el 

retràs amb el que tot s’ha fet. Rafa Montava, portaveu local, 

assegura que “no podem estar a Febrer sense res sobre la 

taula, els pressupostos locals és lo més important que fem 

en tot l’any i no volem que la falta de comunicació, reunions 

i negociació en este tema siga la tònica habitual”.

NP PP de Cocentaina

El PP de Cocentaina lamenta 
que el Plec de Condicions de 
la Brossa haja de tornar a 
iniciar-se de zero
NP PP de Cocentaina

E
l PP de Cocentaina lamenta que el Plec de Condicions 

de la Brossa, que ha sigut dut a terme per a millorar el 

servei d’arreplegada d’esta, no vaiga a materialitzar-se 

en tota la legislatura devent-lo començar de zero altra vegada 

segons s’ha informat en la comissió d’urbanisme. Lamenten 

“que tota la feina feta fins hui no haja servit de res, són hores 

de treball on inclús s’ha contractat una empresa externa que 

ha redactat un plec de condicions i ara sen’s diu que tot 

no val per a res, que hi ha que començar-ho de zero i que 

acabarà la legislatura tal qual estem. Ens sentim ningunejats, 

creem que la nostra feina no és té en conter i que tot acaba 

tombant-se per decisions unilaterals de l’alcaldessa que fins 

i tot no estan ni alineades amb les de la seua regidora de 

neteja. L’equip de govern perd molt de temps en qüestions 

que no són importants per als ciutadans i oblida les que 

són prioritàries, ja portem aixina 40 anys” assegura Rafa 

Montava, portaveu dels populars i membre de la comissió 

d’urbanisme (on es tracta el tema).

El PP de Cocentaina ha fet propostes com la de soterrar 

els contenidors i s’ha mostrat molt partidària de treballar 

per millorar l’estat tant dels propis contenidors com de la 

seua neteja.
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Primera Assemblea Ordinària del Fòrum per la Memòria 
Històrica i Democràtica a Cocentaina

E
l passat dilluns 28 de gener va tindre lloc la primera 

assemblea general del Fòrum per la Memòria Històrica 

i Democràtica a Cocentaina, amb l'objecte de informar 

de la situació legal, i presentar el conjunt d'activitats 

realitzades al llarg de l'any passat i les activitats planificades 

per aquest any.

La Presidenta Sara Agulló va obrir l’acte amb unes 

emotives paraules i va donar pas a un video realitzat per 

aquesta ocasió per el Fòrum amb la col·laboració de Grauet. 

Van ser uns minuts de recordar el camí recorregut fins ara, 

exposant les activitats realitzades i petits testimonis, que 

donen fe de la important faena que estem duent a terme. 

Després vam parlar del present i del futur, de la situació 

legal del Fòrum i de les activitats que tenim projectades fer al 

llarg de l’any 2019, que inclouen exposicions, conferències i 

homenatges entre altres coses. Ja adelantem que la propera 

activitat, s'està organitzant juntament amb el Col·lectiu 8 de 

març, i serà al voltant del Dia de la Dona, amb el propòsit 

de conèixer el rol de la dona durant la Guerra Civil i el 

Franquisme, mitjançant un documental i testimonis vius. 

Altres punts que vam presentar i debatre van ser el logotip 

NP Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

del Fòrum, les quotes i altres formes de col·laboració, i 

gràcies al “feedback” que vam rebre del assistents de segur 

tindrem un començament amb fonaments resistents, que 

afavorisquen una alta participació ciutadana. 

Com a Junta del Fòrum estem molt agraïts de la presència 

de tots el que ens van poder acompanyar, físicament i en 

esperit, i també aprofitem aquesta ocasió per a convidar-vos 

a tots a acostar-vos i participar de les activitats, per a que 

junts entre tots recuperem la memòria segrestada i oblidada.

El PP presentara una moción para combatir las ocupaciones 
ilegales de viviendas
NP PP de Cocentaina

E
l PP pretende combatir el alarmate y creciente problema 

de la ocupación de viviendas, luchar contra las mafias 

y la delincuencia asociada a la misma y garantizar así, 

la propiedad privada, la convivencia y la seguridad.

La proposición de Ley que la formación elevara al 

Pleno Municipal, define por primera vez de forma clara la 

ocupación ilegal e impide que los okupas estén protegidos 

por el derecho fundamental de inviolabilidad del domicilio o 

por el concepto de morada. Evitando que tengan la misma 

protección lo que habitan de forma ilegal y en contra de la 

voluntad del propietario que el que habita de forma legal. La 

autoridad pública deberá desalojar las viviendas ocupadas 

ilegalmente en un plazo de 24 horas.

Asimismo, la nueva ley reforzará las penas asociadas a los 

delitos de usurpación, que pasarían de multa a privación de 

libertad de uno a tres años y contempla de manera específica 

la figura de las mafias de okupación.

La nueva normativa, de aprobarse, facultará también a las 

comunidades de propietarios, cuando los ocupantes ilegales 

realicen actividades prohibidas o molestas o incívicas, 

para garantizar la correcta convivencia vecinal. Además, 

considera nula la inscripción en el padrón municipal cuando 

la persona inscrita sea un okupa ilegal, modificando para 

ello la Ley de Bases de Régimen local.
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Blai Benilloba Ruiz. Un supervivent del camp de Mauthausen
Ivan Jover Peris. Arqueòleg e Historiador

Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

E
l passat dia 28 de novembre de 2018 ens despertàvem 

amb una noticia que mai ens haguera agradat escoltar, 

ens deixava als 99 anys Paco Aura Boronat, un dels 

últims supervivents del camp d’extermini nazi de Mauthausen 

(Austria). Sofriment, terror i angoixa impregnen les històries 

de tots aquells que van tindre la desgràcia de passar per 

l’infern de Mauthausen. Paco, va ser un dels 7.531 els 

republicans espanyols que van passar pel camp, encara que 

d’aquestos van perdre la vida un total de 4.816. D’aquells 

republicans que van aconseguir sobreviure a l’extermini 

en massa no sempre tenim la sort de saber d’ells, ja que 

romangueren en l’exili davant la impossibilitat de tornar a 

l’Espanya governada baix la dictadura franquista. En aquest 

aspecte, la tornada podia suposar-los l’empresonament, 

tortures o, inclús, la condemna a mort.

Hui, volem presentar la història desconeguda d’un socarrat 

va viure tota una odissea per Europa a l’acabar la guerra 

civil, buscant l’exili al país veí en busca de protecció i, 

posteriorment, passant i pel mateix camp de Mauthausen, 

el seu nom es Blai Benilloba Ruiz. 

Blai Benilloba Ruiz, conegut pel malnom de “el Cistellero”, 

va nàixer al número 15 del carrer la Creu de Cocentaina, 

un 18 de novembre de 1908, fill de Blas Benilloba i Josefa 

Ruiz Pérez. Per la documentació, ens consta que fou 

militant a la CNT i també de la FAI, a més de ser vocal 

executiu del Front Popular. Al any 1939, acabada la Guerra 

Civil Espanyola i davant del greu perill de ser capturat per 

les tropes franquistes, Blai es va veure obligat a exiliar-se 

a França a través dels Pirineus, encara que poc després 

va ser capturat i enviat al camp de presoners Stalag XVII A 

(Kaisersteinbruch, Austria) per les tropes de la Wehrmacht, 

les quals havien entrat a França el 10 de maig de 1940. 

El Stalag XVII A va estar un dels primers camps al territori 

del Reich i s’ocupava de l’àrea de Viena, Baixa Àustria i el 

sector de Nordburgenland, allotjant sobretot presoners de 

guerra i polítics. Blai deixà el camp al febrer de 1941, just 

quant aquest arribà a la seua capacitat màxima al camp 

amb 73583 presoners, 970 oficials i 220 civils. Aquesta 

massificació de presoners provocà l’aparició de malalties i 

epidèmies amb el conseqüent increment de víctimes, una 

d’elles va ser el tifus que aparegué al camp al desembre 

de 1942. 

Així, un 7 de febrer, Blas és transferit, junt amb altres 

200 espanyols, al camp de Mauthausen (Austria), portant 

el número de presoner 4532.

 Des de desembre de l’any 1940 fins a abril de 1941 

la deportació de presoners espanyols, especialment 

republicans, al camp pren un nou impuls, comptabilitzant-

se un total de 4.408, els quals eren enviats a través de 12 

transports. A Mauthausen, Blai va passar 4 anys i 26 dies, 

fins que les tropes americanes van aplegar la vesprada del 

dia 5 de maig de 1945, prenent el control definitiu del camp. 

Dies abans, entre els dies 2 i 3 de maig i, davant la imminent 

arribada de les tropes del bàndol aliat, les tropes de la SS 

van abandonar el camp, el qual queda baix la custodia de 

cos de policia de bombers de Viena. 

El 5 de maig, de 1945, un dia abans de l’arribada dels 

blindats americans, tots els presoners vam anar obligats 

a formar a la Apellplatz del camp i en un discurs ple de 

amabilitats, traduït en cinc idiomes, se’ns comunicava que 

la guarnició dels SS havia d’entrar en combat contra l’exèrcit 

enemic que s’apropava i per evitar que fóssim víctimes, 

se’ns convidava a refugiarnos en l’interior de la galeria més 

profunda, que per les seves enormes dimensions permetia 

albergar a tots els presoners. Alguns dels nostres companys 

van començar a moure, altres vacil·laven, però des d’altres 

files ens van arribar instruccions de no obeir. Un “NO!” 

Unànime va ser la nostra resposta que no imaginaba el 

sinistre Kommandant. Si haguessin aconseguit la “proesa” 

d’enterrar vius a tots els presoners, hagués estat, sens dubte, 

la major tragèdia de la història de Mauthausen “ Testimoni 

de Mauthausen 

Amb tot el nostre pesar, la història de Blai acaba ací, 

desconeixem que va ser d’ell una vegada va eixir del camp de 

concentració de Mauthausen. El més plausible, al igual que 

van fer molts republicans, es que fera vida en l’exili per evitar 

ser novament apresat. En aquest sentit, el recentment creat 

Fòrum per la Memòria Histórica i Democràtica a Cocentaina 

prega qualsevols tipus de ajuda que ens permeta reconstruir 

la història de Blai i donar-li el reconeixement que es mereix. 

Per aquest motiu, si algú vol contactar amb nosaltres ho pot 

fer enviant un correu a: 

<memoriahistoricacocentaina@gmail.com>

Republicans espanyols al camp de Mauthausen

Bar Raspa

Passeig del Comtat, 51 - COCENTAINA
Tel.: 96 559 01 55

Amplios Salones para Comuniones, 
Bodas, Bautizos, Comidas de empresa
Reuniones familiares...

Avenida
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La gastronomia contestana present al Festival Internacional 
de cinema de Berlin gràcies al restaurant L’Escaleta
Redacció

L
a gastronomia de la nostra comarca i en especial, del 

nostre poble, va tindre un paper important en la 69 

edició del Festival Internacional de Cinema de Berlín, 

que va  començar el 7 de febrer i on el documental/pel·lícula  

'Y en cada lenteja un dios”, protagonitzat per Luis Moya, 

Kiko Moya i Alberto Redrado, i que pren com a protagonista 

al restaurant L'Escaleta, es va presentar al públic el dia 12 

de febrer durant el Culinary Zinema, la secció gastronòmica 

del festival berlinès. Seran en total deu documentals i dues 

pel·lícules de ficció les que formaran part de l'apartat més 

gastronòmic de la Berlinale, cintes que prenen com a fil 

conductor les relacions entre el menjar, cultura i política.

Recordem la sinopsi d’aquesta pel·lícula, ja que l’obra 

se’ns narra des de la mirada de Luis Moya Redrado 

(guionista de professió i productor de la cinta) i germà de 

Kiko, qui torna a Cocentaina per a ajudar els seus familiars a 

escriure un llibre sobre la cuina que s'elabora en L'Escaleta, 

establiment que se situa en el "top 5" de la guia "55 millors 

restaurants de la Comunitat Valenciana" de Levante-EMV. 

El desenvolupament de la història es teix entre la passió per 

la gastronomia i la identitat familiar, amb el record de Luis i 

les seues arrels com a teló de fons. El seu director, Miguel 

Ángel Jiménez, cerca així "comptar una volta a l'origen, a 

la llar. Fer un retrat sobre una gran família vertebrat sobre 

el profund amor pel menjar i la terra".

Ens trobem davant d’un viatge gastronòmic i emocional 

que porta al teleespectador fins a l'origen de les coses, dels 

productes i les idees que han possibilitat crear un món 

culinari únic com és el de L'Escaleta, instaurat en l'ADN de 

totes dues famílies durant 38 anys. Al llarg dels 95 minuts que 

dura la cinta, es va desgranant la història d'aquest restaurant 

i els seus protagonistes, amb els llocs més increïbles 

de la Comunitat Valenciana com a escenari presencial.

A més, quan la projecció va finalitzar, els assistents 

van gaudir d’un sopar retrospectiu que servia per a fer 

un recorregut per l'evolució que ha experimentat la cuina 

de L'Escaleta durant aquests 38 anys de vida. Un menú 

dissenyat per Kiko Moya i el seu equip per a 200 comensals 

i que sens dubte va posar el punt d’honor per a aquesta 

jornada en la qual Cocentaina va ser gran protagonista.

Si fem la vista enrere, lluny queden eixos inicis de 

l’Escaleta, ubicat al semisoterrani d’un local de l’Avinguda 

País Valencià i de la ma de dos matrimonis que en 1980 

decidiren iniciar aquest camí culinari. 

El pas dels anys i l’exigència d’aquestes dues famílies 

Moya-Redrado, feren possible que huit anys després 

l’Escaleta es traslladarà al lloc on ara el trobem, en la plana 

de Cocentaina. La passió per la gastronomia i l'hostaleria que 

van transmetre als seus fills, Kiko Moya i Alberto Redrado, 

cosins entre si, va ser tant gran fins a tal punt que, anys més 

tard, van sentir la necessitat de formar part d'aquest negoci 

familiar. Un projecte de vida que des de l'any 2001 ostenta 

dues estreles Michelin i tres sols Repsol. 

Després de 38 anys de marxa, L’Escaleta es reafirma com 

un dels restaurants d'alta cuina imprescindibles del nostre 

país, on Kiko Moya maneja amb destresa productes de la 

zona que tracta amb elegància i academicisme.

Per part seua, Alberto Redrado, cap de sala i sommelier, 

sap transmetre a la perfecció l'essència i la sensibilitat que 

mouen el treball de la restauració i la sommelieria.

Un restaurant, un estil, dues personalitats…però un mateix 

camí: l’alta cuina i la millor gastronomia sense oblidar les 

arrels de la terra.

I un últim apunt relcionat amb l’Escaleta. Kiko Moya, s’ha 

alçat amb el Prix Xef de l’Avindre de l’Acadèmia Internacional 

de la Gastronomia, que des de fa 28 anys reconeix la labor 

dels millors professionals de la gastronomia mundial amb 

diversos guardons.

El premi de Moya l’han rebut amb anterioritat xefs com Ángel 

León, David Muñoz, Albert Adrià, Elena Arzak o Berasategui. Un 

nou guardó que premia el reconeixment d’aquest xef contestà.
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L’Ivacor i la Universitat d’Alacant restauraran un quadre 
més de la col·lecció pictòrica del Monestir de la Mare de 
Déu del Miracle
Redacció

E
l dimarts 26 de febrer, al Monestir de la Mare de Déu 

es van reunir la directora de l’Ivacor, Gema Contreras 

i el seu equip de treball; José Luis Todolí, catedràtic 

de la Universitat d’Alacant; membres de la comissió del V 

Centenari de la propagació de la devoció de la Mare de Déu 

del Miracle, els actuals presidents de la Pia Unió, Cristian 

Barrachina i Reis Pascual així com Mireia Estepa, alcaldessa 

de Cocentaina i Mariona Carbonell, regidora.

Dit encontre era perquè gràcies a la bona relació entre 

la Universitat d’Alacant, la Pia Unió, l’Ajuntament de 

Cocentaina i la Generalitat a través de l’Ivacor, es procedirà 

a la restauració d’un dels quadres laterals del monestir, 

“L’expulsió dels sarraïns” de Paolo di Matteis. Cal recordar, 

que el Monestir de la Mare de Déu alberga la col·lecció 

pictòrica de Paolo de Matteis més gran, i no sols que es 

conserva sinó que ocupa el lloc per al que van ser pintats. 

En total son 10 llenços que ens parlen de la vida de Santa 

Clara i Sant Francès.

En dit encontre es van prendre micro-mostres per poder-

les analitzar i començar tot el procés de restauració que 

culminarà en un congres del barroc que es celebrarà a 

Cocentaina i que formarà part dels actes previstos per 

celebrar el V centenari del prodigi de les llàgrimes.

Gema Contreras, directora de l’Ivacor comentava la 

importància que aquest conjunt pictòric te dintre de l’art 

barroc, de fet Generalitat ja es va implicar en la restauració 

de dos quadres del conjunt. Amb la pressa de mostres, 

s’inicia el procés d’anàlisis i restauració que comptarà amb 

el departament "aquia" de la Universitat d’Alacant

Per a José Luis Todolí el director del departament “aquia” 

de la Universitat d’Alacant i per al seu grup d’investigació, 

aquests anàlisis son un gran repte, un treball que es pretén 

exposar en el que serà el I congres internacional del Barroc 

que es celebrarà a Cocentaina en 2020, un congrés que 

ajuntarà estudiants i professionals, no sols de la història de 

l'art i la restauració, sinó també químics, "perquè la química 

analítica està molt relacionada. Tot comença per l'anàlisi d'un 

expert de la història de l'art pe a passar a una anàlisi químic, 

que dóna una informació important per a la restauració".

Aquest primer pas, ben bé podríem dir que s’emmarca 

dintre dels actes que hi ha per celebrar que fa 500 anys, 

la Mare de Déu va plorar 27 llàgrimes de sang canviant la 

història del poble de Cocentaina. Des de fa uns anys, hi 

ha un sèrie de comissions dividies en diferents àrees que 

estan treballant per celebrar aquest cinquè centenari amb 

diversos actes lúdics, culturals, religiosos, d’infància, família, 

joventut...

Mireia Estepa, alcaldessa de Cocentaina reafirmava eixe 

compromís de l’Ajuntament amb tot el que envolta el V 

centenari del prodigi de les llàgrimes al temps que destaca 

la riquesa que tenim al nostre poble i la importància de 

cuidar conjunts pictòrics com aquest del Monestir. L'IVACOR 

es fa càrrec de la restauració, que no pot encara valorar 

econòmicament. La Universitat d'Alacant aporta totes les 

anàlisis, i l'Ajuntament de Cocentaina costejarà el trasllat de 

les obres fins a les instal·lacions de l'IVACOR en València, 

"un cost alt, però que l'Ajuntament cobreix de bon gust", 

assegura Mireia Estepa.

Un poc d’història

Orígens del Monestir:

Els fundadors i patrons legítims del Monestir de Clarisses 

de La nostra Senyora del Miracle de Cocentaina van ser els 

Senyors comtes de Cocentaina.

Don Jimén Pérez de Corella era el millor capità del rei don 

Alfons el Magnànim. I reconeixent-li els seus mèrits, Nicolás 

V va voler recompensar-li amb una taula bizantina amb la 

imatge de la Mare de Déu procedent de Constantinoble.

El rei Magnànim li va vendre la vila i Baronia de Cocentaina, 
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concedint-li el títol de primer comte de Cocentaina.

En 1450 va ser a Cocentaina a prendre possessió del seu 

comtat, va col·locar en el retaule de l’altar de la capella de 

sant Antoni Abad del Palau Comtal, la taula de la Verge que 

li regalara Nicolás V.

Es va produir una visió de la Verge i es van atribuir fets 

miraculosos relacionats amb la imatge de la taula. D’ací amb 

el temps, es proclamara com a Verge Miraculosa i declarant-

la Patrona de Cocentaina i del seu comtat.

Va ser el X comte de Cocentaina Sr. Diego de Benavides de 

la Cueva i Bazán casat amb Donya Antonia Ruiz de *Corella 

i Dávila qui va voler fomentar i assegurar el culte a la imatge 

amb una comunitat de religioses que l’honraren i cuidaren 

dia i nit. Coneixent notícies de les monges caputxines de 

Granada, van ordenar que pogueren vindre un grup de 

monges des de Granada i fundaren un altre monestir en el 

seu palau de Cocentaina.

Aquest comte va iniciar obres en el palau comtal 

renaixentista per a condicionar una part d’ell com a convent 

i habitatge de les monges fundadores.

El 18 de desembre de 1653, sis monges procedents de 

Granada arriben a Cocentaina per a fundar el Convent.

La nova Església de la Verge del miracle es va acabar en 

1669, tretze anys després d’haver col·locat la primera pedra. 

Quan es va acabar l’Església es va realitzar el solemne trasllat 

del quadre de la Verge de Miracle a ella. 

L’Església de la Verge del Miracle de Cocentaina

El primogènit  de Don Diego de Benavides de la Cueva i 

Bazán, X comte de Cocentaina, Don Pedro va morir jove i 

el va substituir el seu germà Don Francisco.

El 20 de gener de 1697 després de ser conclosa la nova 

església és el propi Sr. Francisco de Benavides i Corella qui 

prepara el trasllat de la imatge de la Verge del Miracle de la 

capella de Sant Antoni a l’Església.

Aquest comte sent virrei primer a Sicília i després a 

Nàpols encarrega als artistes italians nombroses obres 

per a ornamentar la nova Església. D’això, ens trobem en 

l’actualitat amb un dels conjunts barrocs més excepcionals 

on destaca el treball de l’escultor milanés Antonio Aliprandi 

i la col·lecció de 10 llenços de Paolo de Matteis.

Els llenços compleixen a l’església una funció decorativa 

i didàctica. Els grans llenços substitueixen a les pintures 

murals que es realitzaven en anteriors èpoques.   

En el S. XVIII es va decorar novament a la fi d’aquest 

segle, sent l’artista José Ribelles en la pintura i daurat que 

va finalitzar en 1779. En 1778 es van substituir els marcs 

dels llenços grans.

El conjunt de llenços del monestir de la Verge del miracle, 

són un bon exemple d’art religiós del s. XVII. Cobren 

importància els ordes religiosos com a propulsores de la 

nova espiritualitat contrarreformista. Es deu a conèixer 

la vida dels sants, els textos litúrgics o la història dels 

fundadors d’una ordre. En el s. XVII, els llenços s’adapten 

a les diferents mesures dels murs i passaven a substituir a 

les pintures murals, que abans en altres segles, complien 

la mateixa funció.

La sèrie de llenços, segueix un programa iconogràfic 

que mostra les escenes més significatives de l’ordre, són 

les representacions franciscanes. Amb aquestes sèries 

pictòriques s’aconsegueixen fer visibles els preceptes i 

ensenyaments, plasmar un conjunt de creences que el 

mecenes imposa a l’artista. La iconografia franciscana és la 

que té un dels programes més rics de els ordes religiosos.

Les virtuts que necessiten mostrar són la caritat, la 

humilitat i l’evangelització i aquestes característiques són 

les que es plasma en els temes triats per als llenços.

Mostrar els fets més destacats de les vides dels fundadors 

sant Francesc i santa Clara.

Ubicació dins de l’Esglèsia del Monestir.

La disposició dels llenços, ve determinada pel programa 

iconogràfic.

La grandària i el tema de les obres, va en funció del seu 

lloc d’emplaçament.

La distribució dels 10 llenços:

Nau central: En el costat de l’epístola estan l’Expulsió dels 

Sarraïns i Professió de Santa Clara. 

En la zona de l’Evangeli s’hi haja la Professió de Sant 

Francesc i la Estigmació de sant Francesc.

Presbiteri (murs laterals): Dues obres que són el Trasllat 

de la imatge des de la Capella al nou Temple i el Miracle 

de les llàgrimes. 

Capelles laterals: En la Capella de la Comunió, tenim la 

Benedicció dels pans i la Mort de Santa Clara.

En la capella del Crist de l’Agonia, el llenç del Ecce-Homo 

i l’oració de l’Hort.

Fora de la nau de l’Església, en els corredors de la zona 

de clausura on trobem dos llenços de Paolo de Matteis de 

grandària bastant més xicotet. Són de format similar, es 

tracta de Santa Clara i Santa Isabel d’Hongria. 

No estan signats igual que els de la capella de la comunió 

i la del Crist de l’Agonia; a diferència dels llenços de gran 

format de l’Església que sí que estan signats.

Aquests llenços realitzats en 1696, data anotada en un 

d’ells, són donats en 1697 per Don Francisco de Benavides 

i Corella.

Quan arriben a Cocentaina, Palomino està treballant 

a València pintant l’Església dels Sants Joans (1700) i la 

cúpula de la Basílica.

En els pintors del S. XVIII,  en els germans Vergara i en la 

incipient Acadèmia es van veure marcats per la influència 

de Paolo de Matteis a través del conjunt d’obres abans 

descrit. Més exemples d’artistes influenciats amb clares 

notes a l’estil napolità, com pot ser Antonio Palomino, Juan 

Antonio Conchillos,  Evaristo Muñoz  i Salvador Maella. 

Aquesta fascinació cap a Paolo de Matteis d’aquest últim, 

es reflecteix i transmet al seu deixeble Vicente López.

Aquesta col·lecció  és una de les més importants  i escassa 

mostra de pintura barroca de finals del S. XVII que es 

conserven íntegrament al nostre país. S’engloben en l’etapa 

classicista de Lucca Giordano juntament amb l’empremta 

racionalista del Seiscento romà.

Aquestes obres han passat per molts contratemps, un 

exemple va ser quan els llenços es van despenjar dels murs 

i es van transportar a Alacant, durant el període de la guerra 

civil, tornant al seu lloc d’origen passat un temps.

En els anys 60 -70 un restaurador italià anomenat Maritza, 

va restaurar el conjunt de quadres. Aquesta intervenció 

va causar una degradació, provocant danys, alguns 

irreparables, als llenços originals.

(Text extret de l’IVCR+i)
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La imatge de Sant Hipòlit Màrtir serà sotmesa a un 
complet procés de restauració
NP Federació Junta de Festes de Cocentaina

L
a Federació Junta de Festes de Moros i Cristians de 

Cocentaina ha acordat recentment portar endavant la 

restauració íntegra de la imatge processional del nostre 

patró, Sant Hipòlit Màrtir, que es venera a una de les capelles 

laterals de la nau central de la parròquia de Santa Maria. Els 

treballs afectaran a tot el conjunt escultòric format tant per 

la imatge de Sant Hipòlit, que s’assenta sobre una peanya 

ornamentada amb elements vegetals, com als dos àngels 

que se situen al costat del patró i que sostenen els elements 

del martiri així com l’escut de Cocentaina. El Vicepresident 

de Culte de la Junta de Festes, Quino Palací, explica que 

la intervenció es durà a terme als locals parroquials de l’ 

església de Santa Maria, igual que es va fer en el seu dia 

amb el Crist dels Llauradors, per a evitar transportar la 

imatge del patró a un lloc extern “és una escultura a la qual 

Cocentaina li professa una gran devoció i que fins al moment 

no ha sigut objecte de cap de treball de consolidació. Amb 

aquesta restauració el que es pretén és donar-li tota la seua 

esplendor, garantir la seua protecció i fer que lluïsca com cal 

al carrer durant la processó general de les nostres Festes 

de Moros i Cristians”, assegura. A més Quino Palací detalla 

que aquesta restauració estarà finalitzada a mitjan juliol 

perquè la imatge de Sant Hipòlit Màrtir puga estar a punt de 

cara als actes religiosos propis de les nostres Festes “una 

vegada acaben les celebracions del 7 de maig començarà la 
restauració de la figura amb l’objectiu que siga una realitat 

abans de la Novena en honor al patró que arrancarà a finals 

de juliol. Ara mateix estem pendents de l’informe tècnic per 

part de l’equip de restauració per a determinar quin tipus 

d’actuació es farà, si serà sols la neteja de la imatge o si cal 

reposar alguns s elements que hagen pogut desaparéixer a 

causa del pas del temps o les inclemències climatològiques”, 

afirma. Recordar que la imatge processional de Sant Hipòlit 

Màrtir data de l’any 1940 i la mateixa fou creada per 

l’escultor Josep Vila Rafel substituint a l'anterior que va ser 

destruïda durant la Guerra Civil.
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Roberto Marset és anomenat Muladí d’Honor
Fila Muladís

L
a Filà Muladís de Cocentaina ha atorgat el títol de 

Muladí d'Honor a Roberto Marset Jordà després que 

els membres de la Filà així ho decidiren per unanimitat 

en l'assemblea del mes de setembre.

El passat 2 de febrer va tindre lloc l'acte d'entrega 

d'aquest títol en un dinar al qual no va faltar pràcticament 

cap membre de la Filà, i és que si els Muladís tenim algun 

membre referent i estimat per tots, eixe és Roberto.

Per al món fester no hi ha dubte que Roberto és un 

exemple d'estima a la Festa de Moros i Cristians per a moltes 

generacions de festers i festeres. Actualment, els Muladís 

tenim la sort de comptar amb membres de pràcticament totes 

les edats, però tots sabem que s'assente qui s'assente al seu 

costat, la diversió està assegurada. Sempre té un somriure, 

sap conversar amb qualsevol i fer-se estimar per tots i totes.

Als seus 84 anys, pot lluir de ser el fester en actiu amb més 

anys participant en la Festa de Cocentaina: 61 anys eixint a 

festes de forma ininterrompuda. Al llarg de tot aquest temps 

han tingut la sort de compartir la festa amb ell filaes com 

els Mudéjares, Manta Roja, Bereberes, Berberís i Muladís.

Sempre ha estat donant suport i estima a la Filà al llarg 

de tota la nostra història, especialment als moments més 

dificultosos pels quals ens ha tocat passar, compartint amb ell 

els nostres orígens en la festa. Hui en dia segueix representant 

com pocs els valors que ens identifiquen: alegria, germanor, 

positivisme i saber estar als actes oficials de la Trilogia. 

Aquests valors els ha sabut transmetre als seus familiars 

i sembrar així llavors que encara segueixen donant fruits.

Per tot això i per motius infinits, els Muladís vam voler retre-

li un homenatge sense deixar de costat a la seua estimada 

Marita, perquè junts formen un tàndem excepcional, els 

primers per fer festa però també per treballar. I no sols 

nosaltres vam voler fer-li este reconeixement, el president de 

la Junta de Festes, Hipòlit Borràs, va fer arribar una carta al 

nostre cap de Filà, Fran-Jo Maíquez, per felicitar a Roberto 

i agrair-li el seu esforç per mantenir viva la nostra festa, ja 

que tots sabem com de complicat és poder fer front a les 

despeses, i en canvi ell ho porta fent des de fa 61 anys.

Des d'aquestes línies volem donar-li les gràcies Roberto 

per ser com és, esperem poder seguir gaudint de la seua 

presència durant molts anys més. La nostra Filà no seria la 

mateixa sense ell, ni ell el mateix sense la seua Filà.
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Carrefour, referente de la transición alimentaria en Alicante
NP Carrefour Cocentaina

L
os consumidores demandan cada vez más información 

acerca de los productos que consumen, más calidad y 

transparencia en toda la cadena alimentaria. Además, 

se está produciendo un incremento en el consumo de 

los productos relacionados con el cuidado de la salud, la 

nutrición, la alimentación ecológica y los productos frescos. 

La estrategia adoptada por Carrefour, tiene como objetivo 

principal convertir a la empresa de distribución en referente 

de la transición alimentaria. Para ello, la compañía lanza 

Act For Food, un conjunto de iniciativas para ofrecer a los 

clientes una alimentación de calidad y a un precio razonable. 

Act for Food es un programa global de iniciativas concretas 

que Carrefour está implementando en un intento de ayudar 

a los consumidores a comer mejor y a precios asequibles. 

Como la potenciación de la gama BIO -que la compañía 

lleva 15 años comercializando-, la eliminación del IVA de 

los productos frescos BIO para hacerlos más accesibles, 

la colaboración con agricultores en el desarrollo estos 

productos, la firma de acuerdos de producción a largo plazo 

que garantizan precios accesibles, garantía de trazabilidad 

en los productos de marca propia, la colaboración con más 

de 110 productores locales para garantizar la frescura diaria 

de la verdura de hoja y la oferta de pescado fresco diario 

procedente de 66 lonjas españolas, entre otras.

En el caso de Carrefour BIO, la compañía lanzó la marca 

en el año 2002, la marca ha mantenido su compromiso 

con el desarrollo sostenible y la producción y distribución 

de productos respetuosos con el medio ambiente y y 

actualmente cuenta con más de 2.000 referencias. Además, 

Carrefour ha sido pionera en España con la inauguración del 

primer supermercado en 2017 dedicado en exclusiva a la 

comercialización de productos biológicos y que ofrecen al 

consumidor la posibilidad de realizar una compra completa, 

ya que cuenta con productos de frutería, carnicería, 

pescadería, alimentación envasada, productos refrigerados y 

congelados, platos para tomar en el momento, sandwiches, 

bebidas, vinos y cervezas. Además cuenta con surtido 

vegano y productos sin gluten. 

La Marca Propia de Carrefour juega un papel fundamental, 

porque la empresa de distribución está revisando la 

formulación de los productos actuales y está  desarrollando 

nuevos productos orientados a estas nuevas necesidades 

como por ejemplo la gama de productos Veggie… 

Además, en Alicante la compañía trabaja con proveedores 

locales para favorecer la economía local y garantizar a diario la 

máxima cercanía de nuestros productos frescos para ofrecer 

un surtido de calidad, asegurando su frescura ya atendidos 

por un personal profesional. En este caso la compañía 

mantuvo relaciones comerciales con 1.012 proveedores de la 

comunidad por un valor que superó los 557 millones de euros.

Carrefour también tiene una serie de productos frescos 

de calidad controlada bajo la marca Calidad y Origen que 

se sustenta en: un desarrollo sostenible medioambiental, 

control de la cadena completa de producción y garantía de 

trazabilidad. Un ejemplo de ello es que Carrefour ha sido el 

primer distribuidor en ofrecer un pollo criado sin tratamiento 

antibiótico. De este modo, la compañía responde a las 

expectativas de los consumidores actuales apostando por 

una alimentación de calidad en la que los colaboradores, 

los proveedores, la industria y los clientes, son actores y 

protagonistas principales.

Finalitza la campanya de l’oliva amb 1,250.000 quilos 
recol·lectats

H
a finalitzat la campanya de l’oliva 2018-2019. una 

campanya positiva on s’han arreplegat 1,250.000 

quilos d’oliva, es a dir el 9% mes que la campanya 

anterior. El que cal destacar a mes de l’augment de quilos 

però un rendiment mes baixet, però amb una molt bona 

qualitat de l’oli.

José Vicente Esteve Gerent de la Cooperativa contestana 

assenyalava que “aquest any s’ha treballat el que es l’oli 

Agroecològic on ha tingut una molt bona incidència”.

Un any més, la forma de pagament presentava dues 

opcions, un pagament al contat i al final de la campanya, 

en concret serà al mes d’abril – maig quan es liquidarà.
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Regidoria Medi Ambient

Què hem fet?

Un any més s’ha realitzat l’acció de 12 mesos, 12 

gestos que consistia en la repoblació d’arbres. Aquest any 

s’ha realitzat el diumenge 17 de febrer al paratge de Sta. 

Barbara. Al voltant de seixanta participants van acudir a la 

cita, destacant que van ser moltes les famílies al complet 

que van voler estar presents en aquesta activitat a l'aire 

lliure per a donar vida al bosc. Aquest any cal destacar la 

presència de molts menuts i menudes junt amb els seus 

pares que van plantar el seu arbre, participant i coneguen 

de prop la prevenció d’incendis. L’activitat es va acabar fent 

una demostració didàctica amb el tema de la prevenció 

d’incendis.

Aquesta activitat ha comptat amb el patrocini de AITEX 

i la col·laboració de les associacions Centre Excursioniste 

Constestà, GAN, Voluntariat Ambiental Montcabrer.

Isabel Sancho. ADL

PLAN RENOVE FINESTRES I CALDERES 2019: Subvencions 

convocades per la Conselleria d'Economia Sostenible per 

canviar les finestres i calderes, dels nostres habitatges i 

així millorar l'eficiència energètica en la nostra llar. Obert 

el termini de sol·licitud que finalitza el 13 de juny de 2019. 

Més informació: www.ivace.es

Què farem?

Durant el mes de març, un gest destinat a afavorir 

l'eficiència energètica: el 30 de març celebrarem l'Hora del 

Planeta. En aquesta campanya de repercussió mundial, ens 

sumarem a apagar els llums dels edificis i dels llocs més 

emblemàtics del municipi. 

També a la nostra llar podem realitzar aquest gest: 

Col·loca bombetes de baix consum, aconseguiràs reduir 

la despesa energètica de forma considerable; Recorda que 

els electrodomèstics en standby també estan consumint. 

Has d'apagar-los completament. 

Posa la rentadora i el rentavaixella sempre plens.

Una forma de refredar la teva casa a l'estiu sense 

disparar la despesa energètica en l'habitatge és a través de 

la col·locació de ventiladors de sostre en lloc d'un aparell 

d'aire condicionat. 

Revisa les finestres i realitza el manteniment a la teva 

caldera.

En definitiva, es tracta d'implementar aquests senzills 

hàbits en el teu dia a dia per aconseguir reduir la despesa 

energètica sense que la teva casa deixe de ser confortable 

per això; a més de reduir les factura estaràs contribuint a 

cuidar el medi ambient

# canviclimàtic: “Tota acció compta per menuda que siga”
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Tradicions a Cocentaina, un poble únic al cor de Comtat
Redacció

Q
uan aquesta revista estava a impremta, es celebraven 

carnestoltes, una tradició contestana que es centra al 

col·legis perquè és cert, que Cocentaina no ha tingut 

mai tradició carnavalera com altres pobles de la comarca. 

En aquest cas han sigut els centres educatius contestans 

els que han fomentant aquesta festa que ens deixa a les 

portes de la Quaresma. Doncs bé, en la propera revista 

els mostrarem les disfresses més destacades i més boges 

d’aquest carnestoltes que va tenir lloc el divendres 1 de març.

I és que en aquest 2019, les tradicions es centren entre 

març i abril degut a que la Setmana Santa cau molt alta i tot 

corre en el calendari, fins i tot la festa de la Mare de Déu que 

en compte de celebrar-se el 19 d’abril, passarà a festejar-se 

el 22 de abril, encetant la trilogia el diumenge de pasqua 

amb les fogueres, però si els sembla bé, anem per parts.

Hem encetat març, amb carnestoltes. Com els dèiem 

son els col·legis els que treballen  aquesta festa durant tota 

la setmana i proposen el tema de les disfresses. Des de la 

regidoria de tradicions, es dota d’una xaranga a cada centre 

educatiu per a que puguen desfilar pel Passeig. Una desfilada 

lliure, ja que aquesta cercavila ja no depèn dels col·legis al 

estar fora d’hores lectives. La colla Mal Passet acompanya 

als més menuts i és l’encarregada d’obrir la desfilada.

El 6 de març, serà el dimecres de cendra, donant inici 

així a la Quaresma: quaranta dies de preparació, per als 

cristians, de retrobar-se i reconciliació per viure la passió, 

mort i resurrecció. Començada la Quaresma, des de la junta 

central de confraries es presenta el tríptic amb les activitats 

religioses que cada confraria que forma part de la Setmana 

Santa contestana te preparades, encetant ja el divendres 8 

de març, la primera oració de Quaresma a càrrec del Ecce 

Homo (que enguany estrena nova junta i nou període) i en 

l’Església de Santa Maria. La segon, prevista per al 15 de 

març, serà a mode de xarla i reflexió i estarà organitzada 

per la confraria del Jesús de l’Hort al convent dels Pares 

Franciscans. Les oracions es celebren cada divendres en 

un temple parroquial diferent i de la ma de la confraria de 

dit lloc: al monestir de la Mare de Déu amb el Natzareno 

el divendres 22 de març, en el Salvador amb la Dolorosa 

el divendres 29 de març i en Santa Maria amb el Crist dels 

Llauradors el 5 d’abril.

A meitat quaresma, enguany dimecres 27 de març, 

Cocentaina tornarà a tindre uns convidats especials, de 

luxe, d’eixos que tan sols ixen una vegada a l’any però que 

amb les seues paraules silencioses saben dir més coses que 

qualsevol  que xarre pels colzes, i a més, estos peculiars 

personatges parlen amb molta raó. Son uns ninots de drap 

que de bon mati ens esperaran en la zona alta del Raval: 

carrer Santíssima Trinitat, Carabanxel, placeta Sant Miquel.... 

i també als col·legis o Centre de Respir.  Els Nanos forma 

part d’eixes tradicions úniques i irrepetibles (com també ho 

és la corriola) que fan de Cocentaina un lloc únic i especial. 

Els nanos sempre ixen el dimecres de meitat de Quaresma 

i des de la regidora de tradicions i el propi Ajuntament s’ha 

treballat de valent per fer costat a aquest grup de veïns i 

veïnes que han sabut mantindre una tradició tant d’antany. 

Es tractava d’obrir la festa al poble i és per això que s’ha de 

conscienciar als més menuts que son el futur de Cocentaina. 

Des de la Fpa, passant pel  Mal Passet, l’associació de veïns, 

Teló Teatre o el propi Institut han arrimat el muscle i aporten 

els seus nanos omplint de vida muda aquest lloc privilegiat 

per a aquestos ninots de drap. Tanmateix, el diumenge 

anterior als Nanos, es realitza un taller de Nanos i una 

dansà plana, convidant i preparant al poble per a tal dia i tal 

tradició. La jornada començarà de bon mati i les veïnes del 

lloc s’arromangaran les mànegues, es ficaran el davantal i 

prepararan el xocolate per donar la benvinguda als escolars 

que participen de forma activa en este dia, omplint el mati de 

risses i bon ambient. La regidoria de tradicions ja s’encarrega 

dels xurros i les ensaïmades per a que cap menut es quede 

sense esmorzar. Tanmateix, també gaudirem dels castellets 
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que ens faran el grup Muixerangues Penyeta Blanca.  Ràdio 

Cocentaina estarà en directe i durant tot el dia, els Nanos 

esperaran la nostra visita. La jornada conclourà amb la colla 

Mal Passet i el grup de danses de Cocentaina, fent així seguir 

la tradició amb música i balls i acomiadant aquestos ninots 

de draps que tornaran als terrats de les cases a descansar 

fins una nova edició. Recorden doncs, el 27 de març...els 

Nanos ens esperen al Raval!!!

Seguirem març i acabarem el mes amb el pregó de la 

Setmana Santa Contestana. En aquest 2019, la confraria 

de Jesús Natzarè, és l’encarregada d’organitzar els actes 

que envolten la Setmana Santa, comptant això sí, amb 

el suport de la Junta central de Confraries. Pedro Belda 

i Lourdes Nadal, presidents de la Confraria, van decidir 

que Mari Carmen Valls siga la pregonera de la Setmana 

Santa contestana d’aquest 2019 i que Maria Jesús Camps, 

siga l’encarregada de posar-li la imatge en el cartell que 

anunciarà aquesta celebració. L’acte del pregó i presentació 

de cartell serà el dissabte 30 de març al monestir de la Mare 

de Déu, lloc on es troba la imatge del Natzareno. 

La setmana següent, diumenge 7 d’abril, l’Església de 

Santa Maria acollirà el viacrucis amb el Crist dels Llauradors, 

moment intens i emotiu on a més, s’interpretaran les huit 

saetes del silenci amb el Mal Passet. I ja destacar el dissabte 

13 d’abril on un any més, el grup de Teatre del Patronat 

ens farà vibrar amb la representació de la Passió pels 

carrers de Cocentaina. Amb tot, hi ha més actes i oracions, 

aquestes les podrem descobrir en els tríptics que trobarem 

en cada Església. Des d’aquests línies simplement fer-los 

una avançaeta de les tradicions que enguany ompliran 

Cocentaina entre març i abril.

I abans de tancar aquest article, assenyalar-los que el 

dissabte 23 de març, tindrà lloc la presentació del cartell 

i revista de la Mare de Déu del Miracle. El cartell enguany 

estarà realitzat per l’artista i dissenyadora contestana Pepa 

Vañó. Aquest acte es celebrarà al monestir de la Mare de Déu 

mentre que el dissabte 6 d’abril, el professor Gabri Francés, 

serà qui amb el seu pregó, ens prepare per viure la trilogia 

mariana. I ja tans sols ens restava conèixer un protagonista 

de les festes marianes de 2019, ell sacerdot contestà Ernesto 

Brotons Tena serà el predicador de les Festes de la Mareta. 

Amb aquest nom desvetllat ja està tot llest per a les festes 

patronals, com bé saben, en la revista d’abril els oferirem 

un avanç del que seran les festes marianes amb la veu dels 

propis protagonistes i tota l’organització de la Pia Unió Verge 

del Miracle que aquest any tancarà el seu trienni.

Aquest 2019, és el punt d’inici de l’Any Sant contestà que 

arrancarà al mes de maig i que ve ple de moltes activitats 

amb la participació de les entitats contestanes que es 

sumen així al 500 aniversari del prodigi de les llàgrimes de 

sang, el Miracle que deixà marcat els cors dels contestans 

i contestanes  i que canvià la vida del poble aquell dijous, 

19 d’abril de 1520.
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Festival de Colles del Mal Passet de Cocentaina

E
l proper dissabte 16 de març serà el dia de la “festa” 

de la colla MalPasset, el Festival de Colles. Un any 

més, i ja en són 15, dues colles es trobaran al Centre 

Cultural El Teular de Cocentaina per fer sonar la dolçaina i 

el tabal (entre altres instruments) amb un programa musical 

ambiciós i amb molt de sarau. El Mal Passet té el plaer de 

presentar com a colla convidada a la colla Xarançaina de 

Castelló, que dirigits per Jaume Felip encetaran aquest 

concert. Són una colla molt jove, versàtil i amb una qualitat 

musical realment sorprenent. Han centrat molts esforços 

per elaborar un repertori de concert innovador i que els ha 

portat fins a auditoris de tot arreu.

La Colla Mal Passet sempre es suma a l'hora de valorar 

aquells que cuiden i fan evolucionar la dolçaina i la seua 

música com a element cultural dels nostres voltants. Per això 

farà entrega en la seua onzena edició, del Reconeixement 

Passet a Passet a la companyia de teatre castellonenca Xarxa 

Teatre. Un grup que fa més de 30 anys representa al carrer 

un format d’espectacle molt ambiciós, ple de llum, pòlvora i 

música. Des dels seus inicis el so de la dolçaina ha sigut un 

element clau en la seua música i passet a passet han fet que 

la dolçaina es conega més i més. La carrera de Xarxa Teatre 

és internacional, i espectacles com El dolçainer de Tales, 

Veles e Vents o El foc del mar, han fet sonar la dolçaina a 

nombrosos països arreu del món. 

Aquest any el Festival ve ben carregat, i és que 

s’interpretarà una estrena absoluta: enXarxats, una fantasia 

sobre la música de Xarxa Teatre que ha composat el director 

de la colla Mal Passet, Francisco Valor. Danses, balls, 

endimoniades.. es barrejaran en un final “de traca”.

Tenim una cita amb el MalPasset i el seu XVé Festival 

de Colles: el dissabte 16 de març a les 19:30h al Centre 

Cultural El Teular de Cocentaina.
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L’Ateneu i l’Ajuntament de Cocentaina presenten 
“Balansiyyà”, el musical de Jose Rafael Pascual-Vilaplana
NP Ateneu Musical de Cocentaina

L
a Societat Ateneu Musical de Cocentaina, una vegada 

més sopren amb un projecte ambiciós que tindrà lloc 

el proper divendres 22 de març a les 22 h al Centre 

Cultural El Teular de Cocentaina. 

Es tracta de la versió per a concert del musical “Balansiyyà” 

composat pel Director i Compossitor José Rafael Pascual-

Vilaplana on participaràn com a protagonistes principals 

Marina Penas (soprà), Juan Ibernón (tenor), i Sergi Albert 

i Pedro Pomares (barítons). A més comptarem amb la 

participació com a narrador de Saül Santonja, tot açò amb 

la Banda de l’Ateneu i el Cor Discantus de Múrcia, tots sota 

la direcció del propi autor del musical José Rafael Pascual 

Vilaplana.

En breu enviarem més informació com la venda 

d’entrades, etc.

El musical Balansiyyà ens proposa un viatge per la història 

dels nostres pobles en època de Reconquesta. Un viatge 

que ens fa reflexionar en la condició humana, en les seues 

grandeses i en les seues misèries. Com en el teatre clàssic, 

assistim a la lluita dels homes contra la seua destinació. 

Però “…l’aigua sempre porta cap al mar…”. Des de la idea 

original de Gonzalo Iranzo, el guió i les lletres elaborades per 

Carlos Veiga ens condueixen per l’època de la Reconquesta 

cristiana. Tots els personatges van existir en el segle XIII, 

però les seues accions han sigut mutades per l’art de la 

literatura. En plena Reconquesta de la ciutat de València, 

el fill de Jaume I coneix a un bella donzella, filla d’un 

musulmà (el rei de València) i d’un fesol. Cap confessa la 

seua condició de príncep, però sorgeix l’amor, el vertader, 

el que no sap de llinatges ni de riqueses. Però la destinació 
els té reservat un tràgic final en el qual només venç aqueix 

sentiment d’amor. I tot això emmarcat amb la música de 

banda. L’orquestra de vents i percussió utilitzada en diferents 

combinacions i tímbriques per a un millor acostament a 

l’ambient dramatúrgic.

Segons deia el propi José Rafael Pascual “escriure la 

partitura de Balansiyyà va suposar tres anys de la meua 

vida en estreta col·laboració amb Carlos Veiga, autor de les 

lletres. En ella s’endevinen influències de la Música de la 

Festa de Moros i Cristians, així com de la més pura música 

escènica de diferents estils i de diverses estètiques”.

El musical Balansiyyà es va estrenar en el Teatre Principal 

de València el mes de juny de 2006. Després va tindre 

representacions en el Teatre de Rabat (el Marroc), en 

el Teatre Gran Via de Madrid i en el Teatre Municipal de 

Torrevella, entre altres. 

És una manera d’acostar-se a l’esperit de l’obra: un cant 

per la pau. 

Segueix-nos també a 
través del facebook 
i vista la nostra web
radiococentaina.com
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20 anys celebrant la Mostra de Teatre “Vila de Cocentaina”
Joan Jover i Domínguez

C
om tots els anys, el protagonista 

cultural del mes de febrer sense 

cap mena de dubte, és la Mostra de 

Teatre “Vila de Cocentaina”, que organitza 

Teló Teatre, el qual, aquest any, estrena una 

nova junta presidida pel jove Saül Santonja. 

Celebrar la Mostra durant 20 anys no deu 

ser gents fàcil, perquè si ja va ser difícil el 

seu començament, el fet de mantenir-la 

també comporta molts maldecaps; però 

amb l’esforç, el treball i el bon fer de tot el 

grup de Teló Teatre, ho han aconseguit. La 

més cordial enhorabona.

Va encetar la mostra el dia 9 de febrer el grup de teatre 

Pla i Revés d’Altea, vells coneguts de l’afició socarrada, on 

de nou Maties Serrat i Carles Carratalà, aquesta vegada 

acompanyats per Marian Martínez, realitzaren una excel·lent 

actuació de l’obra “De la Sort i de la Mort”, sota la direcció 

de Sonia Cabrera. L’obra ens parla de l’angoixa de l’atur que 

viu la parella i l’angoixa del nebot per perdre la seua dona; 

tot això acompanyats de la sort d’encertar una primitiva; amb 

la incertesa i la incògnita inclosa, de no trobar la papereta 

premiada, que els canviaria per complet la vida. Finalitzaren 

l’obra el tres actors amb un alegre musical, lleugerets de 

roba.

Dissabte dia 16 va ser el torn d’Almadraba Teatro del 

Campello, amb l’obra “24-F”, que ens descriu les peripècies 

dels empleats d’una cafeteria situada al voltant de les Corts 

Espanyoles, en una data tan tràgica com va ser l’intent de 

colp d’estat ocorregut el 23 de febrer de 1981. L’obra ens 

situa a la part interior de la cafeteria, on els cambrers van 

desenvolupant el seu treball quotidià. Mitjançant l’aparell 

de ràdio, van rebent notícies dels tràgics successos. Durant 

aquestes hores d’incertesa, anem coneixent els personatges 

de l’obra: les seues circumstàncies, les seues idees i també 

els seus somnis. L’obra es fa molt amena amb un ritme àgil, 

amb uns diàlegs creuats i sense perdre el ritme de l’acció, 

on tots els actors van estar a un alt nivell interpretatiu, com 

així ho demostra la quantitat de premis i guardons que han 

rebut, allà on han actuat, amb aquesta mateixa obra.

Per tancar la mostra teatrera, el dissabte 23 de febrer, 

Teló Teatre va posar en escena la sempre complicada 

obra teatral d’Alejandro Casona “La Dama del Alba”, peça 

melodramàtica que ens situa en les terres rurals asturianes; 

el drama es centra en les vivències d’una família desolada 

per la mort d’una de les filles, Angèlica. La mare no pot 

superar la desaparició de la jove, la qual afecta el dia a 

dia de la resta dels fills i fins tot, la del iaio. L’escenificació 

de l’obra i la vestimenta dels personatges van estar molt 

ben aconseguits, situant-nos en aquella època, austera, 

tenebrosa com calia en una casa, on el dol i la foscor sempre 

estava present. Un dia apareix per la casa una misteriosa 

peregrina amb un poder de suggestió que canviaria per 

complet tot el comportament de la família.

L’obra va estar dirigida ja per tercera vegada i amb saviesa, 

pel veterà Paco Insa, recolzat per un gran planter d’actors 

i actrius, on es combinava la veterania amb la joventut, 

cadascun dels quals estava be ficat dins del seu paper. 

Destacar-ne algun, per a mi, sempre és una tasca difícil, però 

el que sí que voldria destacar amb majúscules és l’actuació 

de tot el conjunt, tant els que estaven damunt l’escenari com 

els que estaven fora, pel seu treball ben fet, l’entusiasme 

i la passió que hi van posar, i fins i tot per la devoció que 

tenen pel teatre. Des d’ací, felicitar a Dolo Martí, pel primer 

premi aconseguit el passat octubre en el XXIV concurs de 

teatre amateur Vila d’Ibi a la millor actriu pel seu paper en 

l’obra “Central Park West”, el qual és un honor per a tots els 

socarrats que estimem el teatre; la més cordial enhorabona.

El que no podia faltar en aquesta mostra de teatre és l’obra 

dedicada als més menuts, la qual va estar a càrrec del grup 

de teatre Clown Destino Teatro d’Alacant, que va presentar 

l’espectacle “Miau Miarramiau”, obra patrocinada per la 

Universitat d’Alacant, mitjançant la Seu Universitària de 

Cocentaina, entitat sempre compromesa amb la cultura del 

nostre poble. Aquest conte ens narra les peripècies d’un gat 

que ha pegat a fugir de ca la seua propietària, Protona, que 

està angoixada per la pèrdua; per la qual cosa, demana ajuda 

a una detectiu, Bombilla, que va fer participar a tot el públic 

menut en la recerca del fugitiu, Serafí, al qual, gràcies a la 

seua ajuda, van poder trobar. Tots els xiquets i les xiquetes 

s’ho van passar d’allò més bé amb aquest espectacle. 

Un any més, Teló Teatre ha fet possible aquesta mostra. 

Ànim i endavant.
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Llegim història, llegim “Pedra de tartera”
Junaida Bousbiba, Yue Casanova, Pau Cortés, Àlex Garrido, Maria 

Moltó i Adrián Pascual, alumnes de 4t d’ESO A, i Roderic Ortiz, 

professor d’història de l’IES Pare Arques, Cocentaina.

U
na tartera és el que a les nostres comarques diem un 

pedregar o també un runar, és a dir un munt de pedres 

i roques que s’esgolen i es concentren en alguns 

vessants de les muntanyes. Una «pedra de tartera», per tant, 

no té vida pròpia, es deixa dur pel desnivell, per una força 

de la gravetat que la supera. Aquesta metàfora li va servir 

de títol a l’escriptora Maria Barbal per a la seua novel·la més 

coneguda. L’hem llegida durant el primer trimestre del curs 

en l’assignatura de Ciències Socials i Història, en el curs de 

4t d’ESO de l’IES Pare Arques de Cocentaina. Tot seguit, 

l’explicació dels alumnes:

Yue Casanova

Pedra de tartera és un llibre que conta la història de Conxa, 

una xiqueta de família molt humil que vivia a un poble de 

muntanya que es deia l'Ermita, i se'n va haver d'anar a viure 

a casa dels seus oncles al poble de Pallarés, perquè eren 

majors i necessitaven ajuda per al camp i feines de casa. 

Allí hi havia un mercat, on va conéixer a dos xicots, Jaume 

i Martí, i de seguida s'enamorà de Jaume.

Adrián Pascual

La protagonista principal de Pedra de Tartera és Conxa. 

Es casarà amb Jaume, un xic humil i molt treballador. Altres 

personatges són: Ramon i Encarnació, els oncles de Conxa; 

Delina, la seua millor amiga, que és molt valenta; Elvira, 

Angeleta i Mateu són els fills que tindran Conxa i Jaume: 

Elvira és la filla major i és simpàtica i llesta, Angeleta és la 

segona filla i és molt treballadora, i Mateu és el fill menut i 

és simpàtic.

Junaida Bousbiba

Maria Barbal és va donar a conéixer amb la novel·la Pedra 

de tartera. Va nàixer a Tremp, capital del Pallars Jussà, 

comarca lleidatana, a finals de 1949, però va continuar la 

seua vida a Barcelona, on va fer els seus estudis i es va 

dedicar a l'ensenyament com a professora. Maria és una de 

les escriptores catalanes més llegides i amb major nombre 

de traduccions en l'actualitat. Ha escrit sobretot novel·les i 

contes, però també breus narracions i una obra de teatre. 

La seua primera novel·la va ser Pedra de tartera, escrita 

l'any 1985, i va guanyar el prestigiós premi Joaquim Ruyra. 

Aquesta novel·la conta amb més de cinquanta edicions i 

enceta el que ella anomena el «Cicle de Pallars», que narra 

la duresa de la vida al camp, en especial als Pirineus, i també 

l’experiència de la Guerra Civil.

Pau Cortés

Al principi de la història m'ha cridat l'atenció que en 

la família eren sis germans, i en aquella època era difícil 

mantindre’ls si no tenies bones terres o un bon sou. M'ha 

agradat perquè és una història molt real i preferisc aquest 

tipus de llibres, ja que m'imagine quina situació està passant 

la família i el moment que estan vivint.

Per altra banda hi ha hagut moments que no tenia del tot 

clar què estava passant però de seguida continuava llegint 

i s'entén. Ha estat molt bé llegir aquest llibre.

Àlex Garrido

Segons les pàgines webs que he consultat, aquest és un 

llibre que pot servir per entendre com se senten les persones 

exiliades en temps de guerra i com tindre idees diferents pot 

conduir a un final tràgic per als que no estan d'acord amb 

els polítics de l'època.

Maria Moltó

Crec que quan lliges el llibre penses que de vegades som 

un poc egoistes, perquè sempre volem més i més del que 

tenim, i abans t’havies de conformar amb menys coses. Qui 

pensaria ara que uns adolescents de 15 anys es posaren 

a treballar al camp? O que vinguera algú i et diguera que 

vas a presó per ser republicà? El llibre és entretingut, i el 

recomanaria a totes aquelles persones, sobretot a les dones, 

per a que vegen com era abans la vida d’una dona. Sobretot, 

hi ha una frase en el llibre que m’ha colpit, que diu:"Perquè 

la guerra és la maldat arrossegant-se per terra, per deixar-la 

sembrada d’escurçons i de foc, i de ganivets amb la fulla 

cap a dalt”.
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L’Institut Pare Arques participa a l’olimpiada de biologia 
amb molt èxit
Professorat de Biologia del IES Pare Arques

E
l passat 15 de febrer, un grup d'alumnes del nostre 

institut va participar en l'olimpíada de Biologia 

convocada per la Universitat d'Alacant. Es tracta d'una 

prova específics que serveix per demostrar els coneixements 

en aquesta disciplina i a la qual es van presentar 150 

alumnes de 2n de batxillerat d'instituts i col·legis de la 

província d'Alacant.

Una vegada publicats els resultats hem de comunicar 

amb orgull que Diego López passa a la fase nacional que 

es celebrarà del dia 28 al 31 de Març a Mallorca i que Clara 

Pasqual ha quedat entre els 10 millors resultats de tota la 

província.

El proper Juny hauran d'acudir a la Universitat d'Alacant 

per a recollir el seu guardó en l'acte oficial d'entrega de 

premis.

És un gran motiu de satisfacció constatar que el nostre 

Centre , un any més, ha aconseguint excel·lents resultats, 

tal com és habitual, en diferents disciplines acadèmiques 

i culturals. Tot açò és el fruit del nostre treball docent i 

sobretot de la qualitat i capacitat humana i acadèmica del 

nostre alumnat.

El departament de Biologia i Geologia del IES Pare Arques 

de Cocentaina estem molt contents.

Enhorabona a tot l'alumnat participant i en especial a 

Diego López i Clara Pascual.

El curtmetratge “El conserge” de IES Pare Arques Premi 
de Secundària de la Mostra Internacional de Cine Educatiu 
de València 2019

A
ltra vegada ho han aconseguit! L'Ies Pare Arques 

Cocentaina Premi de Secundària Mostra Internacional 

de Cine Educatiu (MICE) de València 2019.

Secció secundària, batxillerat i cicles formatius

Ambientada als anys 80, l'IES Pare Arques tenia un 

conserge amb una relació amb la música molt especial... 

El curtmetratge s’ha realitzat amb motiu del 50 aniversari 

de l'IES Pare Arques de Cocentaina.  

Curtmetratge realitzat per l’alumnat de música de 

Batxillerat de l'IES Pare Arques de Cocentaina. Curs 

2017/2018. Dirigit per Roger Garrido i María Gutiérrez. 
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Respectem la diferència
CEIP San Juan Bosco

S
abeu què és l’empatia? A la nostra 

escola parlem molt d’ella; d’eixe 

art  excepcional que ens permet 

connectar amb els sentiments i les emocions 

dels demés, eixa meravellosa capacitat que 

ens ajuda a entendre millor a qui tenim 

davant i ens ofereix la possibilitat de conéixer 

més les persones i amb això aprendre a 

estimar-les. 

L’alumnat de sisé hem tingut la sort de 

conèixer persones màgiques que ens han 

obert els ulls a un nou món més divers, més 

emocionant, més autèntic. Hem conegut als 

i a les joves del CEE Tomàs Llàcer d’Alcoi amb els quals hem 

descobert com som d’especials, que la nostra singularitat 

ens fa únics per això hem decidit encetar amb ells i elles 

una gran aventura teatral.

D’altra banda hem aprés molt de l’experiència de Marian 

Espinosa, una mare de la nostra escola a la qual la seua 

invidència no li ha impedit portar una vida feliç. Amb ella 

hem treballat en equip per transformar les dificultats en 

oportunitats i els seus consells ens han ajudat a conéixer 

altres realitats personals i a transformar la nostra mirada cap 

a un pati molt més inclusiu. Gràcies a les seues aportacions, 

la nostra participació en el concurs escolar de l’ONCE “Por 

mí y por todos mis compañeros”, ha cobrat sentit i s’ha 

transformat en una necessitat.

També ens han visitat les Brigades Internacionals per 

parlar-nos als xiquets i les xiquetes de cinqué del conflicte 

a Palestina i Israel. Amb elles hem reflexionat sobre la 

importància de la Pau al món i ens hem posat en el lloc 

de totes eixes persones que dia rere dia lluiten per la seua 

llibertat.

Finalment, hem construït amb gran il·lusió, un mural amb 

plats on cadascú de nosaltres hem representat, amb l’ajuda 

de la nostra creativitat, motius de la pau imaginant un món 

més solidari i més humà.

Pensant-ho bé, som afortunats i afortunades perquè vivim 

en un poble on es respecten els drets de les persones. Un 

poble on tenim l’oportunitat de compartir amb els amics i les 

amigues d’altres escoles experiències inoblidables com les 

del dia de la Pau on llegim poemes, decorem el nostre pati 

amb missatges compartits, reflexionem sobre les injustícies, 

cantem i ballem junts i juntes en una jornada de respecte i 

convivència que ens ajuda a conéixer-nos millor i ens brinda 

l’oportunitat de ser com som, diferents, únics, irrepetibles... 

i a la vegada tan iguals. 
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La veu del futur
Conte: Mateo Barrachina

Il·lustracions: Magda Bonastre

-Iaio, iaio! – va cridar Martí amb veu tremolosa.

-Què et passa, fill? – respongué l’avi preocupat.

Martí, un xiquet d’onze anys, alt i flac com una espingarda, 

sempre acudia al seu avi quan alguna cosa no anava bé. 

Era el seu confident, la millor persona per parlar amb 

tranquil·litat. El vell home, que comptava amb 89 anys a 

les esquenes i més de mil aventures, sempre li contava 

alguna història per fer-lo reflexionar, veure la part positiva 

del problema i posar una solució, si és que en tenia clar.

-Tinc un problema! – digué enfadat – bé, tinc no, tenim!

-Com que tenim un problema, Martí? Què ha passat? – 

preguntà el seu iaio.

-Sí, tenim un problema! Sempre ens diuen que ser menuts 

és molt bonic, no tenim preocupacions, tot és fàcil i podem 

fer el que vulguem, però això és una mentida com la penya 

del castell! Si això fóra veritat, podríem jugar al carrer amb 

la pilota, tindríem parcs en tots els barris i podríem pedalejar 

amb la bicicleta sense tindre que resar per a que no se’ns 

emporte un cotxe! Els xiquets no cabem en el nostre poble! 

-Vaja! No ho havia pensat mai, tens raó. – respongué 

pensatiu-  Vine, seu amb mi al racó del foc, que vaig a 

contar-te una història:

Fa molts, molts anys... tants que ni la picor estava de 

moda, quan no hi havia televisió ni tan sols ràdio, un grup 

de joves, fart de tanta obligació i cap dret, decidiren posar 

remei a les seues preocupacions. Com tu, tampoc podien 

jugar al carrer, no tenien lloc on passar les llargues vesprades 

d’estiu i el pitjor de tot...

-Què iaio, què era el pitjor de tot? – preguntà Martí intrigat.

-El pitjor de tot... – continuà l’avi- el pitjor de tot era que 

ningú els escoltava! Ja podien dir ells coses, proposar activitats 

o inclús oferir les seues mans com ajuda, que de ninguna de 

les maneres eren escoltats pels majors i els que manaven!

En aquell moment, pensant i pensant, van decidir cridar 

l’atenció d’una manera molt peculiar. Era pel mes de març, 

just al mig de la Quaresma quan, després d’acabar l’escola 

i acudir a la cotxera d’un dels amics, situada a la Plaça 

de Sant Miquel al barri d’El Raval, se’ls ocorregué posar 

les seues veus a una espècie de ninots amb cartells, fets 

amb el que trobaren per casa i així, de manera anònima 

poder posar-los al mig del carrer per a que tot aquell que 

passara puguera llegir el que pensaven sense tindre por a 

les possibles conseqüències que allò suposava.

-Però iaio, i això que té a veure amb el meu problema? – 

digué Martí fent cara de babau.

-Aquella nit de dimarts, quan passaven 20 dies del 

dimecres de cendra i quan ningú passava pel Raval, cada 

amic va portar allò vell que tenia per casa: un unes sabates, 

altre uns pantalons, altre uns draps... i amb tot, ho ajuntaren 

i escrigueren un text que saps que deia?

-Què, què? – va preguntar el xiquet tornant-li a picar la curiositat.

-“Volem jugar, però on ho fem?”. Aquell text, junt al ninot 

fet de draps penjant d’un balcó va fer que tot aquell que 

passara pel barri d’El Raval llegira aquelles paraules i anara  

formant-se un gran revol. Tot el poble va acabar parlant 

d’aquella espècie de persona feta en draps que posava en 

evidència les necessitats del nostre poble. Tot allò tingué 

com a final la construcció d’una gran plaça redona, per on 

tenien prohibit passar cotxes i carruatges, destinat a que 

els més menuts del poble pogueren passar les vesprades 

jugant amb els seus amics.

Va ser tan gran el revol, que hui en dia, a Cocentaina, 

encara celebrem aquest fet. De segur que alguna vegada, 

a l’escola, has fet un Nano.

-Clar que sí, tots els anys en fem un! – sentencià Martí 

fent-se el sabut.

-I per què no el fem nosaltres? Tens moltes coses a dir i 

mereixes ser escoltat. Nosaltres, les persones majors, hem 

perdut l’esperit de quan érem menuts, ja se’ns ha oblidat allò 

d’engronsar-se, de passar hores compartint una pilota o una 

corda per a saltar. Tu i els teus amics sou molt importants 

per al nostre poble, sense vosaltres, acabaríem perdent la 

part més important de la vida: la nostra infància.

-Moltes gràcies iaio! Hui mateix vaig a buscar tot el 

necessari per a fer saber a tot el món que nosaltres, els 

xiquets, també tenim veu! – exclamà Martí.

Aquell any, el Dia dels Nanos, tot aquell que va visitar 

aquesta bonica festa contestana, va veure un Nano que deia: 

“Com anem a ser el futur... si no formem part del present?”

I conte contat, conte acabat.
I qui no llija el conte del mes que ve...

tindrà en el cul vuitanta mil forats!
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Arriba la XV Setmana de la Joventut i un nou Carnet Jove

E
n unes setmanes arribarà la Setmana de la Joventut que enguany compleix la seua quinzena edició. Anirem informant-vos 

de totes les novetats i programació a les xarxes socials i a un PeriodiKet que molt prompte tindreu a les vostres mans.

Vos avancem que tindrem enguany música amb Victor Miranda presentant el seu últim treball (12 d’abril). El mateix 

dia tindrem la Fira de la Joventut al IES Pare Arques i donarà inici també una nova Parti Lan al pavelló del poliesportiu. 

També tindrem com sempre el teatre en anglés per als estudiants de secundària, una cita musical didàctica per alumnes 

de llengua castellana i moltes coses més. Vos podem avançar un taller per aprendre tècniques de comunicació oral per a 

entrevistes de treball, presentacions en públic... i que es realitzarà els dies de vacances escolars de pasqua. 

També des del mes d’abril es podrà obtindre a la Casa de la Joventut el nou model de Carnet Jove i que substituirà el 

que hem fet fins ara. Aquest carnet permetrà unificar la imatge del carnet per a tota Europa facilitant així el seu ús. A més, 

des d’ara el carnet comptarà amb la imatge de Hostelling International, permeten el seu us com a carnet internacional 

d’alberguista sense cap cost afegit.

Recordem els avantatges per als posseïdors del Carnet Jove a Cocentaina: una bonificació del carnet de la piscina i 

pistes del poliesportiu per a majors d’edat del 10%, així com el mateix 

percentatge per a les activitats de la Casa de la Joventut amb preu 

comprés entre 20 i 100 € (viatges, cursos de formació, tallers...). 

Recordeu que Carnet Jove és un document de caràcter personal i 

intransferible que acredita al seu titular com a beneficiari dels servicis 

que comporta, i consisteix principalment a oferir als jóves servicis i 

avantatges per a facilitar la seua mobilitat i intercomunicació, així 

com per a possibilitar el seu accés a béns i servicis de caràcter 

social, cultural, econòmic, educatiu, recreatiu, esportiu, de consum, 

de transport i semblants. 

Aquest programa es desplega conjuntament amb la resta de 

comunitats autònomes i amb més de 40 països de l'entorn europeu 

que conformen l'Associació Europea del Carnet Jove (ERYICA), entitat 

radicada a Brussel·les, que garanteix la reciprocitat de les prestacions 

en els diferents països adscrits. 

Des de sempre, ser titular del Carnet Jove implica poder beneficiar-

se d'importantíssims avantatges en distints llocs d'Europa i ara també 

a Cocentaina. A més, l’Institut Valencià de la Joventut organitza 

periòdicament diversos concursos, sortejos i promocions especials 

amb la col·laboració de diferents entitats i empreses. A la web www.

gvajove.es podeu consultar totes les novetats i entitats adherides al 

programa d’avantatges.

Per a obtenir-lo tan sols cal vindre a la Casa de la Joventut i abonar 

la taxa (8,40 €) Hi ha diferents bonificacions per a famílies nombroses, 

monoparentals, joves amb discapacitat... El carnet té una validesa de 2 anys des de la seua data d’obtenció i el podran 

sol·licitar els joves de 14 fins a 30 anys.

En el cas de desitjar que el Carnet Jove siga també una targeta bancària de dèbit pot sol·licitar-se la seua expedició a 

una de les entitats financeres col·laboradores amb les mateixes condicions que la targeta no bancària.

Centre Social “Real Blanc”
Avda. Real Blanc, 1. -  03820- Cocentaina (Alicante)

Tel: 652833389
amico2002@hotmail.com

facebook: amico asociacio de discapacitats
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Festa de Sant Valentí al Respir

E
l mes passat es va preparar un taller de pintura i de musicoteràpia amb la temàtica del dia dels enamorats, el 14 de 

febrer. Per a celebrar-ho, es va realitzar un esmorzar especial de coca dolça. A més d'una sessió de cinema en la 

qual vam veure la pel·lícula «Hoy es el día de los enamorados»

Es van decorar les sales i es va gaudir d'un dia ple de records i d'amor.

De les Cigarreres a les Kellys: cent anys de dones i vages

L
a relació entre dones i vaga no és nova ni exòtica: de 

les Cigarreres a les treballadores del tèxtil a principis del 

segle xx fins les recents mobilitzacions de les Kellys o 

les Gerocultores de les residències de Bizkaia, l’organització 

de les dones en els seus treballs desborda el context i 

desplega una agenda que va més enllà de les reivindicacions 

tradicionals sobre el salari.

La participació de la dona en les vagues a principis del 

segle xx va ser d’un alt nivell de participació: a Catalunya, 

Sevilla, Madrid, Alcoi…, va ser el tèxtil el sector que, pel seu 

alt grau de feminització, va traure a les dones als carrers.

Un exemple és que en 1913 es crea el primer Sindicat 

Femení de l’Art Fabril i Tèxtil de Barcelona, «La Constància» 

de tendència anarcosindicalista que va impulsar una gran 

vaga tèxtil que va mobilitzar entre 13.000 i 22.000 dones.

Una altra mostra del potencial organitzatiu de les dones és 

el de les Cigarreres a Gijón on, per exemple, centenars de 

dones van anar a la vaga en 1903 quan l’empresa va voler 

imposar-los un treball més laboriós, lligar tabac fi i de pitjor 

qualitat, a menys preu. Ací, a Alcoi, es feien també moltes 

vagues i, a les fàbriques grans, la majoria eren dones. Hem 

parlat de les Cigarreres, però ací teníem les Misteres, on més 

de 600 dones van exigir, a principis de segle, a reivindicar 

que no tancaren la fàbrica, i no la van tancar.

Un exemple recent és el de les Gerocultores de Biscaia, 

segons Ainoa, delegada sindical d’ELA i treballadora de la 

residència Fundació Aspaldiko, la gent gran empitjorava i la 

situació era insostenible. Sobre els motius de la vaga diu que 

el treball principal era fer prendre consciència a la societat, 

perquè no es podia intentar fer valer una llavor fonamental 

quan la gent la desconeix.

A Biscaia hi ha més de 5.000 treballadores de residències 

de gent gran que en principi estan regides per la Diputació: 

les van privatitzar i van reduir personal, jornals i drets. La 

vaga va tindre una durada de 370 dies i en octubre de 2017 

la patronal de les tres empreses de residències i els sindicats 

van arribar a l’acord dels punts que demanaven les dones.

També tenim les treballadores de la llar, que a l’Estat 

espanyol són prop de 700.000 les persones les que se 

n’ocupen, el 80% dones immigrades, 400.000 de les quals 

treballen en negre.

En el sindicat de treballadores de la llar i les cures 

«sindillar» és el lloc on es reuneixen, es donen suport i 

denuncien col·lectivament els abusos que sovint travessen 

les seues experiències laborals en un sector tan feminitzat 

com discriminat, ja que set de cada deu internes treballen 

més de les 60 hores que preveu la llei i el 82% no cobra el 

salari mínim.

És molt difícil accedir a un contracte i a moltes les han 

acomiadades per demanar-lo. Altres, directament, les han 

descartades si el demanen.

Juana diu: «som gent que guanya el mínim i si denunciem 

les condicions en què treballem, el perdem. Moltes vegades 

vas aguantant per por o per no poder enviar diners a casa. 

Estem desemparades per les lleis, però cada vegada 

estem més organitzades... Què passaria si férem vaga?», 

es pregunta.

Un altre sector molt feminitzat són les aparadores i 

treballadores del calçat. A Elx han constituït una associació 

per fer front a les condicions de precarietat, prop de 

l’esclavisme, a les quals els sotmet l’economia submergida i 

la divisió patriarcal del treball. Segons el sindicat Comissions 

Obreres, a Elx hi ha al voltant de 2.000 aparadores 

clandestines; a la comarca del Vinalopó hi ha 7.332 dones 

treballant en negre davant del 1.542 hòmens.

Són una peça clau en la cadena productiva del calçat, 

encara que duen quasi mig segle obligades a viure en la 

invisibilitat de l’economia submergida. Per a la majoria d’elles 

no hi ha contractes, ni sindicats, ni tampoc pensions.

Les aparadores desenvolupen les seues jornades sense 

cap tipus de prevenció de riscos laborals, a vegades patint 

problemes d’ossos, depressions, etc.

Com explica una veterana aparadora, un dels drets que 

volem és que ens posen un règim especial.
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Ací ningú no parla de nosaltres, no existim.

I ja estem ací!

«Encara que l’activisme discursiu estiga en les plataformes 

sindicals, el protagonisme el tenen les dones, a més a més 

les més precàries»

Més informació dels grups dalt esmentats.

Facebook

Las Kellys Benidorm - Marina Baixa

Sindihogar Sindillar

Aparadoras Elche 

Asociacion Babestu Elkartea

PROGRAMACIÓ ACTIVITATS 8 DE MARÇ 2019 A COCENTAINA
8 DE MARÇ  2019 VAGA FEMINISTA ARREU DEL MÓN

PROGRAMACIÓ D’ACTIVITATS A COCENTAINA

Reunió informatives: QUINS MOTIUS TENIM LES DONES 

PER FER VAGA EL 8M?

Dia: dijous 28 de febrer, 19 h

Lloc: Sala d’actes del Centre Social Real Blanc

A càrrec del Col·lectiu “8 DE MARÇ”

Presentació i projecció del DOCUMENTAL "LA ISLA DE 

CHELO"*

Comptarem amb la presència d'Oddette Martínez Maler 

(autora i correalitzadora del documental) i de Francisco 

Martínez López "Quico" (exiliat durant la dictadura de 

Franco), que ens ajudaran a rememorar i a descobrir la 

història de les dones a la guerrilla antifranquista.

Dia: dimecres 6 de març, 19,30 h

Lloc: Centre Social "REAL BLANC" - Cocentaina

CONCENTRACIÓ I LECTURA DEL MANIFEST DEL 8 

DE MARÇ

Dia: divendres 8 de març, 12 h

Cocentaina (plaça de la Vila)

-CERCAVILA per la Vila Vella, recolzant la VAGA DE DONES.

Representació Grup de Teatre FPA BENIASSENT.

Monòlegs: “UN MÓN DE DONES EXTRAORDINÀRIES”

Dia: divendres 8 de març a les 20:30

Llocs: Centre Cultural El Teular

Organitza: Ajuntament de Cocentaina (Regidoria de 

Benestar Social)

Col·laboren: 

-Col·lectiu 8 de Marc i Dones de les comarques de l’Alcoià 

i el Comtat.

-FPA BENIASSENT; 

-FÒRUM de la Memòria Històrica de Cocentaina

ALTRES ACTIVITATS RECOMANADES A LA COMARCA 

CONFERÈNCIA i COL·lOQUI sobre "LES DONES A LA 

RESISTÈNCIA ANTIFRANQUISTA", a càrrec de Francisco 

Martínez López "Quico" (exiliat durant la dictadura de Franco).

Dia: dijous 7 de març, 19.30 h

Lloc: Club UNESCO, c/Cid, 12 - Alcoi

Coorganitzat amb el Jazz Club El Mussol.

Dia: divendres 8 de març, 20.30 h

Lloc: Cafeteria Casablanca, c/Isabel II, 20 - Alcoi

Donatius: 6 euros (membres del Jazz Club El Mussol); 3 

euros (menors de 25 anys); 9 euros (general).

CONFERÈNCIA: "APODERAMENT PER A LA FELICITAT", 

a càrrec de MAITE SARRIÓ, doctora en psicologia.

Dia: divendres 15 de març, 19.30 h

Lloc: Club UNESCO, c/Cid, 12 - Alcoi

Després de la conferència de Maite Sarrió, totes i tots esteu 

convidats a compartir amb nosaltres el tradicional SOPARET 

de coca amb farina i amb tomaca.

CICLE DE CINEMA DEDICAT A LES DONES

Lloc: Club UNESCO - c/Cid, 12  - Alcoi

Organitzen: Cine-club LA PETITA CINEMATECA i el 

Col·lectiu 8 DE MARÇ

- "10 años y divorciada", dirigida per Khadija Al-Salami . 

Nojoom té 10 anys i l'obliguen a casar-se amb un home de 

30. El dot aporta una xicoteta renda a la seua família.

Pel·lícula prohibida al Iemen, país d'origen de la directora.

Dia: diumenge 10 de març, 19 h

- "Custòdia compartida", dirigida per Xavier Legrand

Thriller que mostra els efectes de la violència masclista al 

si d'una família. Intriga i tensió assegurades.

Dia: diumenge 17 de març, 19 h

- "El orden divino", dirigida per Petra Biondina Volpe

A Suïssa, en 1971, les dones encara no podien votar. La 

jove Nora es converteix en sufragista quan el seu home li 

prohibeix acceptar un treball fora de casa.

Dia: diumenge 24 de març, 19 h

- "María (y los demás)", dirigida per Nely Reguera

Des que va morir sa mare, Maria ha cuidat son pare i els 

seus germans. Quan sembla que ja no la necessiten, el seu 

món s'enfonsa.

Dia: diumenge 31 de març, 19 h

Organitza: Col·lectiu 8 de Marc i Dones de les comarques 

de l’Alcoià i el Comtat.

Col·laboren: els ajuntaments  de Cocentaina (Regidoria 

de Benestar Social) i d'Alcoi (Regidoria d'Igualtat) ; Club 

UNESCO i Centre Cultural Ovidi Montllor, FPA BENIASSENT.
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MANIFEST 8-M 2019

L
es dones hem estat secularment condemnades al 

silenci, va ser la unió i la lluita de moltes dones en 

el món la que aconseguí els drets que hui tenim. 

Ens precedeix una llarga genealogia de dones activistes, 

sufragistes i sindicalistes. Les que dugueren la Segona 

República, les que lluitaren en la Guerra Civil, les que 

combateren el colonialisme i les que formaren part de les 

lluites antiimperialistes. No obstant això, sabem que no és 

prou: resta molt per fer.

Per això, perquè encara tenim molt recent en la memòria 

col·lectiva el dolorós record de la nostra paraula segrestada, 

no estem disposades a romandre mudes davant la pluja 

diària de fal·làcies, i agressions. La data del 8 de març és 

nostra internacional i reivindicativa, però la lluita és diària.

Creiem necessari informar a tota la societat –a les dones 

i també als homes que, cada dia més, comparteixen les 

nostres reivindicacions feministes– que no volem una 

societat patriarcal i androcèntrica que encoratja i marca els 

rols a les dones i als homes i manté a les dones en un estat 

de submissió i desigualtat. 

Hui reivindiquem una societat lliure d'opressions, 

d'explotació i de violències masclistes. Cridem a la rebel·lia 

davant el patriarcat que ens vol dòcils, submises i callades.

La nostra identitat és múltiple, som diverses. Vivim a 

l'entorn rural i a l'entorn urbà, treballem en l'àmbit laboral i 

en el de les cures. Som paies, gitanes i migrades. Les nostres 

edats són totes,  Som les que no estan: som les assassinades, 

som les preses. Som TOTES. Juntes hui aturem el món i 

cridem, davant totes les violències que ens travessen, PROU!

PROU de violències mascl istes, quotidianes i 

invisibilitzades, que vivim les dones siga quina siga la nostra 

edat i condició. VOLEM poder moure'ns en llibertat per tots 

els espais i a tota hora. No podem permetre que es derogue 

la Llei Integral contra la Violència de Gènere, un text legal que 

es va aprovar per unanimitat de tots els grups parlamentaris 

i que ara alguns emprant fal·làcies volen posar en entredit.

PROU d'opressió per les nostres orientacions i identitats 

sexuals!. 

Exigim ser protagonistes de les nostres vides, de la nostra 

salut i dels nostres cossos, sense cap tipus de pressió 

estètica. Els nostres cossos no són mercaderies ni objectes, 

Ja n'hi ha prou de ser utilitzades com a reclam!

Prou de precarietat laboral. No acceptem estar sotmeses 

a pitjors condicions laborals, ni cobrar menys que els homes 

pel mateix treball. Denunciem que ser dona siga la principal 

causa de pobresa. La precarietat s'agreuja per a moltes 

de nosaltres per tenir major edat, ser migrada, per tenir 

diversitat funcional o una imatge allunyada de la normativitat. 

Reivindiquem que la nostra situació laboral ens permeta 

desenvolupar un projecte vital amb dignitat i autonomia; 

i que l'ocupació s'adapte a les necessitats de la vida: 

l'embaràs o les cures no poden ser causa d'acomiadament 

ni de marginació laboral, ni tampoc no han de menyscabar 

les nostres expectatives personals ni professionals.

Prou de pensament patriarcal únic. Cridem ben fort contra 

el patriarcat i el neoliberalisme salvatge que s'imposen 

com a pensament únic a nivell mundial i que destrossen 

el nostre planeta i les nostres vides. Les dones tenim un 

paper primordial en la lluita contra el canvi climàtic i per 

la preservació de la biodiversitat. És per açò que apostem 

decididament per la sobirania alimentària dels pobles. 

Recolzem el treball de moltes companyes que posen en 

risc la seua vida per defensar el territori i els seus cultius. 

Exigim que la defensa de la vida siga situada en el centre 

de l'economia i de la política.

Exigim el dret a una educació pública i laica que duga 

a terme un sistema coeducatiu en totes les etapes dels 

processos educatius per a que eduque i fomente la igualtat 

i el respecte. Que ensenye en la diversitat, sense pors, 

sense complexos, sense reduir-nos a mers objectes i que 

no permeta una sola agressió masclista a les aules.

Ens volem lliures, vives, feministes i rebels. No callarem.

NI UN PAS ENRERE.

Col·lectiu 8 de Març i Dones

24 hores al dia al teu costat, de dilluns a 
dilluns sense parar. 

Ràdio Cocentaina. La veu del Comtat



BENESTAR social34 Revista El Comtat març 2019

Celebració de Sant Valentí i pròxim teatre “Los figurantes” 
a benefici d’Afama

A
mb motiu de la celebració de Sant Valentí, els usuaris 

del Taller de Mati han elaborat diverses manualitats. 

Les manualitats son una bona forma de fomentar 

la seua autonomia y la seua millora en habilitats socials 

i participatives. Així mateix, el contacte amb materials 

de diferent textura ajuda a estimular les seues funcions 

cognitives. Per acabar de celebrar aquesta data van tindre 

un esmorzar molt especial: xurros amb xocolata. 

Per altra part, volem informar-vos de l’obra de teatre 

‘Los Figurantes’, representada per l’Aula de Teatre de la 

Universitat Permanent de la UA, i es donarà lloc al Centre 

Cultural “El teular” el diumenge 24 de febrer, a les 19 

hores. Es tracta d’una comèdia del dramaturg José Sanchis 

Sinisterra (un dels autors més premiats i representats 

del teatre espanyol contemporani) dirigida per Elizabeth 

Sogorb. És caracteritza per ser divertida, plena de situacions 

surrealistes i desbaratades emmarcades en el metateatre. 

L’obra planteja una reflexió important: realment som 

nosaltres els qui dirigim la nostra vida pròpia?. Per últim, 

ens agradaria destacar el compromís de la Universitat 

d’Alacant i de l’Ajuntament per poder dur a terme aquest 

tipus d’actuacions culturals i solidàries. 
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Il·lusiona´t per al suport de persones amb diversitat funcional

A
mb la Campanya de Recollida de Tapons Solidaris s'ha 

aconseguit per a MATILDE ALBORS JORDA una Grua 

pera Mobilitzar-la en els canvis i moviments que se li 

facen , amb la major seguretat i menor risc de lesions per 

a ella i per als seus cuidadors .

Matilde i Reme són germanes bessones , van nàixer juntes 

i han seguit unides . És Digne d'Admirar.
La seua vida quotidiana transcorre en elCentre de Respir 

de Cocentaina, on és la més antiga des de la seua obertura  

1 de març de l'any 2000. Al matí .- en el Centre de Respir 

de l'Ajuntament i a la vesprada.- en els Tallers Ocupacionals 

de Afama. Tot es realitza en el Centre Social "Real Blanc", on 

es diverteix amb els seus companys i auxiliars que l'envolten 

, ja que és una persona molt alegre i molt agraïda. Després 

també a casa, on està amb els seus familiars i veïns que 

l'acompanyen.

Gràcies a la recollida dels tapons de plàstic per tots, podem 

dur a terme propòsits per a aconseguir les necessitats que 

puguem tindre qualsevol de nosaltres.
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El HC Cocentaina lluita per la Ok lliga plata

L
’esport contestà segueix fent història i en aquest 

cas, de la ma del Hoquei Club Cocentaina. 

Temporada històrica la que està vivint el club. 

L’equip sènior va finalitzar la primera fase de la Ok 

Lliga bronze com a equip invicte (tan sols un partit 

empatat), líder de la lliga Sud  vencent en pistes tan 

complicades com el Burguillos (segon classificat a 

12 punts de diferència). A més va concloure la lliga 

com a equip menys golejat amb tant sols 32 dianes 

encaixades i com a màxim golejador amb 97 tants.

El sacrifici i l’esforç d’aquest equip ha tingut la 

seua recompensa i ara estan lluitant per l’ascens 

a l’Ok lliga plata, tota un gesta històrica per al club 

i per al poble de Cocentaina.

Aquest equip entrenat per Mauro Climent, prové 

d’un treball de molt anys: passet a passet i de 

manera incansable Eliseo Sánchez va sembrar eixa 

llavor que ha brotat en un equip amb gent de casa, 

un equip que barreja la joventut dels locals amb 

l’experiència dels seus capitans.

El camí no és fàcil ja que ara s’enforataran contra els quatre 

millors de cada sector. L’objectiu, aconseguir eixe ascens i el 
millor de tot, l’experiència que aquestos jugadors carregats 

de ganes i il·lusió s’emportaran. Els resultats arribaran.

“Tretes d’honor” en l’any 
del Centenari roget

E
n aquest any del centenari, el Contestano està duent a 

terme diferents homenatges per reconèixer la llavor de 

tota eixa gent que durant 100 anys ha lluitat pel club 

i ha recolzat el futbol contestà.

Com bé recorden, l’entitat rogeta va ser l’organitzador de 

la Cavalcada de 2019 i també estan preparant un llibre que 

recull els cent anys d’història del club.

Amb tot, des del 17 de febrer, cada partit que es jugue a 

casa tindrà una treta de baló diferent, perquè seran totes 

eixes persones que han donat suport a l’equip els que faran 

eixe "saque" d'honor. Els primer en rebre la insígnia del club 

i per tant el reconeixement de l’afició van ser els germans 

Niuet: Pep Llorens, Vicent Llorens i JuanLu Llorens van rebre 

dit homenatge en aquest centenari.

Poc a poc anirem desvetllant les activitats extra esportives 

que el club ha organitzat per commemorar dit aniversari i tot 

i que els resultats del primer equip no estan acompanyant 

massa, sí que cal tindre present el potencial que la cantera 

que el Contestano te, un futur assegurat...100 anys de 

sentiment roget i tots els que vindran!!!

Lliga comarcal Futbol 7- 
Classificació finalitzada la 
jornada 17
1-. Pizzeria La Forqueta- Plásticos Maya  46

2-. Patronat     45

3-. Grupo realsa constructora   40

4-. La Clariana     34

5-. Fontaneria Jordá    31

6-. El Chery F7     30

7-. La taberna- Rayo San Juan   26

8-. L’Alqueria     25

9-. Forn de Pa Peris- Nou Raspa   24

10-. Seguros alcoy-Gorga   21

11-. DK System     20

12. Bordillo united    19

13-. Muroplac     14

14-. Bar Cazadores Cocentaina   14

15-. Kord.es- Trabajos verticales   12

16-. Diablos rojos- La foia.com   11

17-. XXL     9

18-. Tot team maraspa    8

19-. Bar Alhambra- Gat Negre    5
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Cocentaina va ser seu de la Copa Sènior Masculí Preferent. 
El CB Benimaclet va ser el gran triomfador

L
’últim cap de setmana de febrer, Cocentaina va albergar  

les semifinals i final de la Copa Sènior Masculí Preferent 

de bàsquet amb la total confiança i organització de la 

Federació Valenciana de Bàsquet.

Tant el CB Benimaclet com el NB Paterna van arribar a la 

final després d'imposar-se en dos semifinals molt igualades. 

Nou Bàsquet Paterna va guanyar a DM Actuacions 

Montcada (75-85) i CB Benimaclet a Interkozha Elx Basket 

Club (50-52).

Ja en la Final, CB Benimaclet es va mostrar superior des 

de l'inici del xoc, encara que el vertader enlairament en el 

marcador es va produir en l'arrencada del segon període, uns 

minuts en els quals el parcial de 8-22 ho va posar tot a favor 

per als jugadors dirigits per Alberto Moreno. El Nou Bàsquet 

Paterna va eixir a pista en la segona meitat amb el repte de 

donar-li la volta al partit, i des de la defensa semblava que 

podria aconseguir-ho, però l'atac no acompanyava i aqueix 

desencert va acabar pesant massa, permetent a Benimaclet 

assegurar-se el triomf final.

L'alcaldessa de Cocentaina, Mireia Estepa, i el regidor 

d'Esports, Saúl Botella, van assistir a la Final al costat del 

president de la Federació de Bàsquet de la Comunitat 

Valenciana (FBCV), Salvador Fabregat. Josep Albert, 

president del CB Iris Contestano, també va estar en dit 

campionat  i tots junts van fer el lliurament dels trofeus als 

dos equips. Kelvyn Alexander Montaño, del NB Paterna, va 

ser guardonat com a Millor Jugador de la Copa.

Amb aquest títol, CB Benimaclet es garanteix a més 

l'ascens a la categoria Autonòmica per a la següent 

temporada sempre que a la finalització de la competició 

en el seu grup, ocupe una de les quatre primeres places. 

Nova medalla per al judo 
contestà

L
uis Aracil va aconseguir el 2° lloc - 66Kg en la copa 

d’Espanya d’Extremadura celebrada en Montijo. Aquest 

bon resultat col·loca a Luis en el tercer lloc del rànquing 

nacional, consolidant-se així com el tercer millor judoka 

d’Espanya.

Destacar també l’actuació de Sofia Vallès, Emma Martínez 

i Héctor Cabello que varen quedar en vuitena posició en els 

seus respectius pes de 44 kg, 52Kg i 60 Kg de la categoria 

infantil.

Juanito ja té el seu merescut premi! El va 
rebre a la Gala de la Federació de Fútbol de la 
Comunitat Valenciana. 

El premi és per la seua tasca com a delegat 
del Ye Faky i referent als premis anuals 
corresponents a la Temporada 2017/18.

Enhorabona Juan!
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L’Embruix de la Mariola envaeix per una estona el Centre 
Excursionista Contestà

U
na vegada més, el Centre Excursionista Contestà 

va congregar un gran nombre de socis el passat 

15 de febrer al seu local social, i és que l’ocasió ho 

mereixia, perquè ens visitava Ferran Albors, més conegut 

com a Nando, per contar-nos i xarrar una mica del seu 

llibre "L’embruix de la Mariola”. Ferran és un referent en 

el coneixement de les plantes aromàtiques, i del món de 

la muntanya en general. Gran coneixedor de les nostres 

muntanyes, dels itineraris i camins més amagats, i un 

enamorat de la Mariola en particular, i del seu “embruix”.

En un entorn diferent, fugint del típic monòleg i amb 

format de taula redona, el moderador de l’acte, Polit Cerdà, 

va plantejar un col·loqui obert perquè tot el món present 

poguera participar, com així va ser. Obríem la xarrada amb 

preguntes molt personals: recordes la primera excursió a la 

muntanya?, quin és el teu racó preferit de la Mariola?, o per 

què el títol de l’Embruix de la Mariola?

Amb el seu parlar tranquil, Nando va anar contant-nos de 

les primeres excursions als nou anys d'edat, del respecte que 

els seus majors li van inculcar a les plantes i la muntanya, 

i que es manifesta de manera molt evident al llibre, o del 

seu racó preferit, la Font de l’Heura, on a banda del seu 

encant muntanyer, servia també com a lloc d’encontre i 

debat clandestí. Eren altres temps, on certes opinions en 

públic no estaven ben vistes i sols la muntanya les protegia.

La tertúlia va anar a poc a poc fent-se més participativa. A 

la qüestió: que t'aporta la muntanya?, tot el món, Ferran i tots 

els presents, vam coincidir plenament: serenitat, relaxació, 

pau interior i llibertat. En els temps actuals, de ritmes frenètics 

i agendes híper-ocupades, són paraules cada vegada més 

llunyanes, i sols la muntanya és capaç de transmetre-les.

I quina és la teua muntanya preferida? Tal vegada era 

una "qüestió trampa", perquè encara que Ferran i tots els 

presents tenim una estima especial per la Mariola (de fet 

li dona títol al seu llibre), des del punt de vista muntanyer, 

la més espectacular sense dubte és Serrella, i altra vegada 

ací va haver coincidència entre els presents.

A poc a poc, la tertúlia va anar avançant, amb la 

moderació perfecta de Polit, que anava buscant els punts 

d’encontre entre els presents. Com no podia ser d’altra 

manera, les herbes aromàtiques, no sols les de la Mariola, 

sinó també les de Benicadell, Serrella, Aitana, La Safor, i 

les seues particularitats van ser part important de debat. 

Timonet, camamil·la, sàlvia, coronella, mançanilla, rabet 

de gat, herbes de sempre, conegudes per alguns, molt 

desconegudes per a la majoria. 

Menció a part va tindre el timó: timó blanc, timó de flor, 

timó mascle i com no el “timó reial”, molt apreciat i buscat 

per tots, i gran desconegut pels menys iniciats. Vam parlar 

d'on creix el poc que podem trobar hui en dia, de la seua 

particular força que pot provocar reacció amb el contacte 

en la pell, i dels seus beneficis com a digestiu.

Quasi sense adonar-se’n, va transcórrer hora i mitja de 

tertúlia, que acabava amb les imatges de diferents herbes 

de la Mariola, i amb uns xicotets consells sobre l’elaboració 

del tradicional "herbero". 

Una bona estona d’anècdotes, experiències i sobretot 

sentiments compartits de muntanya, i un desig per al 

futur, la reedició del llibre “L’embruix de la Mariola”, que 

amb aquesta primera edició realitzada per Diputació i 

l’Ajuntament està esgotat, i que a tots ens agradaria es 

poguera tornar a editar.

L’acte acabava amb el tradicional sopar de "sobaquillo” on 

vam poder seguir parlant d’herbes, senders i molta muntanya.

A banda d’aquest esdeveniment, la programació 2019 

del Centre Exc. Contestà segueix a bon ritme, amb activitats 

de bon nivell i amb una nombrosa participació en totes les 

activitats realitzades fins el moment (infantils, travesses, 

intercomarcals). 

La Penya Barcelonista Contestana viatja al Camp Nou

D
issabte dia 2 de febrer de 2019 la Penya Barcelonista 

Contesta va gaudir d’una jornada a la Ciutat Comtal.

Com és tradicional, cada any la Penya organitza un 

viatge oficial, en aquest cas, el FC Barcelona s’enfrontava 

al València CF de Marcelino.

Va ser un dissabte molt agradable, on l’herbero, les 

pastetes tradicionals, la coca en tomaca i, sobretot, moltes 

ganes de gaudir del dia. Aquest aliat va fer que el dia 

transcorreguera en bon ambient i germanor. 

Finalment el resultat va ser un 2-2. Un partit en què els 

de Marcelino van arribar a dominar per 0-2, però després 

l’incomparable Messi va reequilibrar el 2-2 en la segona part. 

Com no, donar les gràcies als socis i sòcies que van viatjar 

fins al Camp Nou i que, d’una manera esportiva, van gaudir 

del dia del millor ambient i Penya. 
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Cocentaina acull el trofeu d’hivern de patinatge artístic

L
’últim cap de setmana de gener, el pavelló Municipal de 

Cocentaina va albergar el Trofeu d’Hivern de la Provincial 

d’Alacant al que van participar 170 esportistes.

Per part del CPA Cocentana hi havien inscrites 24 

patinadores, encara que 3 d'elles no van poder participar 

per diversos motius.

Al Nivell 1 van participar 16 de les patinadores contestanes, 

per a moltes de elles era la seva primera participació a un 

trofeu i totes elles van saber mantenir els nervis a ratlla 

mostrant a pista el que han après als entrenaments. Els 

resultats foren els següents: 14ª Claudia Casasempere; 21ª 

Marina Pla; 24ª Mariola Peinado; 27ª Lola Pascual; 28ª Paula 

Segui; 30ª Olga Pons; 31ª Estela Leó; 32ª Berta Terol; 33ª 

Claudia Gadea; 34ª Diana Benavent; 36ª Marta Mollá; 37ª 

Pilar Cortés; 38ª Ines Cervera; 39ª Amaia Mota; 41ª Daria 

Maria i 42ª Elena Agulló.

Ja el diumenge participaren les patinadores de les 

categories de Territorials, va ser un bon contacte amb els 

nous disc seguint el nou sistema Rollart, encara que ens 

queda molt de treball per davant. Els resultats foren: en aleví: 

3ª Nerea Arias; en infantil: 1ª Laura Romero, 4ª Laura León 

i 6ª Kayla Llopis i en cadet: 2ª Marina Gómez.

La Federació valenciana de patinatge i l’ajuntament de 
Cocentaina signen un conveni de col·laboració

E
l dilluns 18 de febrer, el saló de plens del consistori 

contestà va albergar la signatura del conveni de 

col·laboració entre la Federació Valenciana de 

Patinatge (FPCV) i l’Ajuntament de Cocentaina.

El present conveni estableix un marc de col·laboració 

esportiva, tècnica, pedagògica i de formació entre 

l’Ajuntament de Cocentaina i la Federació, sense deixar 

de banda en cap moment a les dos entitats que formen 

part d’aquesta federació, el club de Patinatge Artístic de 

Cocentaina i el Hoquei Club Cocentaina, ja que els dos clubs 

son els gran beneficiaris d’aquest acord.

L’objecte específic d’aquest conveni és el convertir a 

Cocentaina en seu oficial del programa de tecnificació de la 

FPCV i així formalitzar la relació que durant els últims anys 

s’ha tingut amb aquesta federació treballant en formacions 

continues, entrenaments i tecnificacions, jornades de tot 

tipus i celebracions de competicions oficials de caràcter 

autonòmic i /o nacional.

La signatura del conveni  va estar presidit per l’alcaldessa 

de Cocentaina, Mireia Estepa; el regidor d’esports Saúl 

Botella;  el president de la FPCV, Salvador Catalá; la 

presidenta del club artístic de patinatge, Maria José Marset 

i el president del HC Cocentaina, Jorge Hernández.

Aquest conveni segueix els mateixos passos que el que 

l’Ajuntamanet te signat amb la Federació valenciana de bàsquet.
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L’EMBRUIX DE LA MARIOLA

Nota: en aquest capítol es realitza una descripció de la planta medicinal, 
com també es relaten receptes i remeis populars que m’han transmès els meus avantpassats, però 
cal tindre clar que el diagnòstic de les malalties correspon sempre als professionals pertinents.

GORROMINO (Ononis viscosa o natrix)
(pegamosques, Gavó viscós, Melosilla)

Floració durant tota la primavera. 

Es recol·lecta a finals de primavera i 
a principis de l’estiu, ja que en aquell 
moment ja no s’enganxa tant.

És una planta adequada per a la inflamació 
de la flora intestinal, però, sobretot, és un 
potent antidiarreic. És qüestió de prendre 
tres tassetes i comença a regular els 
intestins i gradualment talla la diarrea.

REMEI CASOLÀ:

El meu oncle Juanito del 19, em deia 
que és una planta que cal tenir sempre 
a mà a la farmaciola de casa, perquè en 
qualsevol moment ens pot fer mal algun 
menjar o beguda i agafar una diarrea. A 
més, em va dir que aquesta herba talla 
la diarrea a poc a poc, ja que no és bo 
que desaparega de colp, i a més és millor 
evacuar l’aliment fètid que ens ha fet mal 
en l’estómac.

i 
l 
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EL PODER DE LO PEQUEÑO

C
uando hablamos de comportamiento humano, lo que 
determina aquello que conseguimos no son las grandes 
decisiones, sino  los actos cotidianos y las decisiones 

menores, esas que realizamos todos los dias y de las que no 
somos conscientes, ni tan siquiera de la gran influencia que 
tienen en nuestra vida.

El éxito que cada uno va obteniendo es un cúmulo de hábitos 
insignificantes que poco a poco van marcando la diferencia. Las 
elecciones, las acciones y nuestras relaciones son lo que va 
configurando nuestra vida.

En nuestras elecciones, aquello que elegimos e incluso aquello 
que no elegimos van marcando el camino que recorremos. El «no 
elegir» es ya un «elegir», es decidir aplazar algo, dejar de hacer 
una cosa. ¿Eres consciente de la cantidad de comportamientos 
que eliges no realizar? ¿De la cantidad de cosas que decides 
no decir? Eso ya dice mucho de ti. Tus elecciones marcan 
tus comportamientos y juntos te definen. ¿Lo habías pensado 
alguna vez?

Las elecciones o decisiones mayores son aquellas que se toman 
conscientemente y suelen requerir a veces ayuda de terceros en 
forma de consejo, pero siempre nos llevan un tiempo de reflexión. 
Las menores, en cambio, son las que se deciden casi sin pensarlo 
y acaban creando un efecto sumativo. De las dos, son las 
pequeñas elecciones las que se acumulan día tras día y marcan 
esa gran diferencia. ¿Empiezas a tomar conciencia de ello?

Tomar decisiones sabias es más sencillo cuando se tienen 
claros cuáles son los valores prioritarios y adónde se va. Para no 
equivocarse conviene hacerse esta sencilla pregunta: ¿la dirección 
que voy a tomar concuerda con lo que me importa prioritariamente 
en mi vida? o ¿Lo que voy a elegir coincide con mis valores?

Para conseguir grandes resultados no es preciso llevar a cabo 
grandes acciones, sino pequeñas acciones repetidamente a lo 
largo del tiempo. El éxito es el efecto acumulativo de hábitos 
insignificantes. Y el truco está en insistir en un comportamiento 
positivo el tiempo suficiente como para que marque una 
distinción significativa a medio plazo. Es el poder de las pequeñas 
cosas que al acumularse crean grandes cosas.

Ganar es el resultado de una suma de costumbres y de 
decisiones; perder, también. Cuando alguien quiere conseguir 
algo recurre a la fuerza de voluntad. Es un error. Están luchando 
consigo mismas, y, a la larga, abandonarán, porque la lucha 
desgasta. ¿Cuál es la alternativa? La motivación. Establecer un 
hábito nuevo solo tiene futuro cuando concuerda con los valores 
principales de la persona. El poder de algo que nos estimula, 
disuelve las luchas internas y proporciona combustible mental 
para pasar a la acción.

Si no tenemos en cuenta en cualquier elección esos valores 

básicos, las personas caen víctimas de sus contradicciones 
internas y dejan de perseguir sus deseos y acaban preguntándose 
¿Por qué me ocurre esto? No se dan cuenta de lo importante 
que es tener un sistema de valores fuerte y claro.

Por suerte, todo lo que se aprende en la vida puede 
reaprenderse. Los hábitos no son una excepción a esta regla y 
se pueden cambiar. El mejor modo de terminar con un hábito 
negativo es empezar uno nuevo y positivo que lo sustituya, y 
que esté propulsado por la fuerza imbatible de la motivación. 
J. C. Maxwell decía que «El secreto del éxito se encuentra en 
la rutina diaria».

Por otro lado, las personas que nos rodean: familia, amistades, 
compañeros de trabajo… también crean una gran influencia 
en cada uno de nosotros. En psicología se conoce este efecto 
como la influencia del “grupo de referencia”. Es una información 
silenciosa, inconsciente y que se acumula con el paso del tiempo. 
Se traduce en una imitación inconsciente de lo que el “grupo” 
dice, piensa, hace, siente, se comporta… Se podría decir que una 
persona es la suma de las influencias personales que ha recibido 
a lo largo de su vida, que, como es de imaginar, pueden ser 
positivas o negativas, y acabará pareciéndose mucho a la gente 
con la que tiene más trato. La pregunta que nos deberíamos 
formular es: ¿quién o quienes ejercen ese poder sobre mí?

¿Es importante filtrar las influencias que recibimos? Por 
supuesto que sí, ignorar su efecto puede salir caro. Tan 
importante es el efecto de las compañías en un adolescente como 
en un adulto. J. Rohn dijo: Te convertirás en una combinación 
de las cinco personas con las que pasas más tiempo.

Casi siempre que se toma una decisión, las personas 
empiezan con mucha energía y empeño, pero, a la larga, acaban 
abandonando. El éxito es resultado de dosificar las fuerzas, de 
mantener el ritmo, de la regularidad. Es así como se ganan 
carreras y como los equipos consiguen torneos.

La disciplina es esa regularidad, constancia, cadencia o 
ritmo. No hace falta hacer mucho de golpe, pero sí algo cada 
día. Los atletas saben muy bien que las medallas se consiguen 
dosificando el ritmo. Una vez más, es el poder de los pequeños 
pasos, que proporcionan resultados extraordinarios. Los 
arrebatos no conducen a nada; pero los planes sostenidos y la 
constancia conducen a todas partes.

Cuando se pone en marcha un objetivo, lo primero que 
conviene hacer es preguntarse qué rutinas conducirán a él. 
Seguramente, un buen coach preguntaría a su cliente: “¿Qué 
tres acciones sencillas te acercarán a tus grandes objetivos?”. Y 
si esa persona es sistemática, y se aplica a dar tres pasos diarios, 
su éxito está asegurado. No importa lo lejos que vaya, tres pasos 
al día, tarde o temprano, le llevarán a donde sea que se dirija.
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Mª NIEVES CARRICONDO ALCARAZ
Licenciada en Tecnología de Alimentos / Nº Col: CV0111
Diplomada en Nutrición y Dietética. Coach Nutricional y Personal

ALIMENTOS SOSTENIBLES. Las legumbres

“Duplicar el consumo de legumbres mejorará la salud de la
población y la sostenibilidad del planeta”

L
a ONU (organización de naciones unidas) declaró por 

primer año el día 10 de febrero como el Día Mundial 

de las Legumbres.

La ONU afirma que las legumbres son "vitales" para la 

seguridad alimentaria mundial, ya que su producción es "muy 

barata" y medioambientalmente sostenible y sus cualidades 

nutricionales las hacen indispensables para la dieta de 

millones de personas.

Las legumbres, en todas sus variedades, constituyen un 

referente en cuanto al contenido en energía y nutrientes y es 

un alimento que encaja con los principios característicos de 

la dieta mediterránea tradicional. Nos referimos a garbanzos, 

lentejas (negras, amarilla y roja), alubias blancas, rojas, 

pintas..., judías mungo, guisantes, habas. azuquis, guijas, 

soja, altramuces. El cacahuete también es una leguminosa 

pero por sus características se comporta nutricionalmente 

como un fruto seco. 

Las legumbres son un alimento muy completo que 

deberíamos incluir en nuestra alimentación habitual entre 

dos o tres raciones a la semana ya que nos aporta los 3 

macronutrientes:

. Hidratos de carbono sobretodo complejos: hace que la 

absorción de éstos sea lenta por lo que son indicados para 

diabéticos.

. Proteínas: son una buena fuente de proteína vegetal, 

muy indicadas en las dietas vegetarianas y, 

. Grasas: tienen una baja proporción de grasa lo que las hace 

muy indicadas para dietas de adelgazamiento o cuidar la salud.

Beneficios para la salud:

_Su alto contenido en fibra: nos proporcionan tanto fibras 

solubles como insolubles. Lo que les da la característica: 

_ Tener un bajo IG (su absorción es más lenta). Ayuda a 

estabilizar los niveles de azúcar e insulina en sangre siendo 

adecuadas para personas diabéticas e ideales para la dietas 

de pérdida de peso.

_ Es alimento ideal para nuestra microbiota intestinal. 

o Nos proporcionan almidón. Este almidón lo 

podemos convertir en resistente para que sea alimento para 

nuestras microbiota intestinal, simplemente cocinándolas el 

día anterior y dejándolas enfriar en el refrigerador.

o Nos aportan fibra insoluble que al fermentar en 

colon crear sustancias como el ácido butírico que es un 

potente antioxidante.

o La fibra nos ayuda a tener una regulación intestinal 

que facilita la limpieza del intestino. 

_ Es una buena fuente de vitaminas como los folatos. Muy 

aconsejado en las mujeres embarazadas porque reduce 

riesgo de defectos en el tubo neural, como la espina bífida 

en recién nacidos.

_ Tienen un alto contenido en hierro. Bueno para la 

prevención de las anemias. Este hierro no se absorbe con la 

facilidad del hierro que podemos encontrar en la carne por 

lo que se aconseja que se una a una fuente de vitamina C.

_ Nos proporcionan calcio.

_ Son ricas en fitoquímicos y antioxidantes.

_ Incluso tienen la presencia de fitoestrógenos que 

pueden ayudar a disminuir la presencia de los síntomas de 

la menopausia.

Para sacar el máximo partido a los nutrientes que nos 

proporcionan las legumbres debemos combinar con cereales 

o con semillas oleaginosas para mejorar la obtención de 

proteínas que nos proporcionan. En el caso del garbanzo 

es muy buena opción ya que cubre casi en su totalidad los 

requerimientos diarios de aporte en proteína. Para obtener 

una buena absorción de hierro, combinar con una fuente de 

vitamina C y preferiblemente no combinar con café porque 

se dificulta la absorción de los minerales.

Se recomienda el consumo de las legumbre en población 

en general. Inculcar su consumo desde la niñez, en mujeres 

en edad reproductiva y en embarazadas por ese aporte en 

hierro y fibra,  es ideal para aquellas personas que llevan 

una dieta vegetariana o vegana, para personas celiacas y 

en general, toda persona que quiera llevar una alimentación 

saludable.

No recomendaría el consumo a personas con enfermedad 

intestinal.

Podemos aprovechar elaboraciones calientes para 

estos meses de invierno en forma de guisos tradicionales 

y atreverse a recetas más modernas en el que podemos 

enmascarar las legumbres y deleitar de sus virtudes, en forma 

de patés (hummus de garbanzo, de lenteja roja, de garbanzo 

con aceitunas o con remolacha), ensalada de legumbres. 

Para los más atrevidos os dejo una receta de "crema de 

cacao": 175g de garbanzo cocido, 40g de cacao puro en 

polvo, 8 dátiles normales y 150ml de leche o bebida vegetal. 

Triturar y listo. Fácil, rápido, saludable y divertido al paladar. 
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¿QUE ES REALMENTE UNA DIETA  
SALUDABLE Y EQUILIBRADA?

E
ste mes voy a dedicar mi artículo a la “DIETA”,  y…… ¿por 
qué?,  pues  porque después de hablar tanto en todos 
mis artículos de lo importante que es seguir una “dieta 

saludable y equilibrada”, ya era necesario desarrollar  y aclarar 
los conceptos “saludable” y “equilibrada”.  

La dieta equilibrada es aquella que nos aporta todos los 
nutrientes que necesitamos para el funcionamiento óptimo 
de nuestro organismo. Una nutrición equilibrada aporta la 
proporción adecuada de macronutrientes  (hidratos de carbono, 
proteínas y grasas), micronutrientes (vitaminas, minerales y 
antioxidantes) y fibra en función de nuestras características 
personales,  edad, sexo, altura, actividad física, estilo de vida 
y otras condiciones como puede ser, por ejemplo, padecer 
una  patología.

Nuestra alimentación debe mantener un equilibrio y ser 
saludable. ¿ Esto qué significa? Que ha de cubrir todos nuestros 
requerimientos nutricionales con alimentos saludables y no 
con alimentos que puedan comprometer o perjudicar nuestra 
salud. Según la OMS, “realizar una dieta sana y equilibrada 
durante nuestra vida nos ayuda aprevenir la malnutrición, 
enfermedades no transmisibles ( diabetes, cardiopatías, 
accidentes cardiovasculares y cáncer) y diferentes  afecciones” 
. Y según mi opinión mantener una buena dieta es la base 
fundamental para que nuestro cuerpo funcione bien  y no 
desarrolle no solo las patologías que menciona la OMS sino 
cualquier patología que una persona pueda padecer.

Seguir una dieta diaria adecuada y en general un estilo de 
vida saludable debe comenzar ya en los primeros años de vida, 
a los niños ya bien pronto tenemos que crearles unos hábitos 
adecuados de alimentación  para evitar la obesidad y el poder 
desarrollar en la transcurso de su vida cualquier patología. Y 
realmente lo que observas y te enseñan  tus padres, abuelos y 
en general personas que tienes alrededor durante tu etapa de 
niñez es lo que  en un futuro cuando seas una persona madura 
mantendrás y seguirás,  ya que seguimos  los mismos patrones 
que aprendes en su día.

Una dieta equilibrada y saludable tiene que tener las 
siguientes cualidades:

- Adaptada -  totalmente personalizada a las particularidades 
de cada persona, horarios, condiciones económicas, a su 
estado emocional, etc

- Completa -  ha de aportar en las cantidades adecuadas 
todos los nutrientes  y fibra que necesita nuestro organismo.

- Variada – Para que no haya monotonía es muy aconsejable 
variar nuestra gama de alimentos y que sean frescos y de 
temporada, porque realmente la naturaleza es muy sabia y en 
cada estación se encuentran los alimentos el cuerpo necesita.

- Suficiente en energía -  que  nuestra dieta aporte la energía 
que necesitamos es importante tanto para el funcionamiento 
correcto de nuestro organismo como para prevenir el exceso 
de peso y todas las dolencias y patologías asociadas.

- Segura – Non debe poner nuestra salud en riesgo, debe 
prevenir las toxinfecciones alimentarias y evitar la ingestión de 
componentes nocivos.

Para que nuestra alimentación sea equilibrada y saludable 
debe ser rica en alimentos de origen vegetal, hay que incluir 
cada día en nuestro menú este grupo de alimentos para 
asegurar el aporte de algunas vitaminas y minerales que nuestro 

cuerpo necesita, además también nos aportan agua y fibra.
Una dieta es importante que sea suficiente en :
- Hidratos de carbono o carbohidratos (Total al día 55-65 % 

de nuestra dieta) – son nuestra principal fuente de energía,  hay 
que tomar los hidratos de carbono complejos o  de absorción 
lenta como el pan integral, la pasta integral y las legumbres. 
Evitar los hidratos de carbono simples o  de absorción rápida 
como el azúcar, la bollería, los productos realizados con harina 
refinada, los dulces, los helados, etc.

-Grasas o ácidos grasos ( Total al día 25-30% de nuestra 
dieta) – son necesarias para el buen estado de las membranas 
celulares, para almacenar energía, para mantener la 
temperatura corporal estable. Las más beneficiosas son las 
grasas insaturadas, las cuales las encontramos en los aceites 
vegetales prensados en frio, en semillas, y frutos secos y en 
el pescado. La carne contiene numerosas grasas saturadas y 
casi todos los productos procesados contienen grasas trans, 
las más dañinas y peligrosas.

-Proteinas (Total al día 10-15%) – son necesarias para la 
síntesis de los tejidos, hormonas y enzimas, también contribuyen 
al correcto funcionamiento celular y del sistema inmunitario, 
entre otras funciones. Proceden tanto de las carnes, pescados, 
lacteos, así como de las legumbres y frutos secos.

-Vitaminas y minerales – Las principales fuentes de vitaminas 
y minerales están en la fruta y alimentos vegetales crudos y 
frescos.

Debido a que nuestro cuerpo no necesita la misma carga 
energética por la mañana que por la noche, los grupos de 
alimentos tampoco  deben ser los mismos a continuación 
indicare según mi opinión que alimentos se recomiendan incluir 
dependiendo del momento del día en el que nos encontremos:

-Desayuno rico en hidratos – Aporte elevado en carbohidratos 
que deberá estar acompañado de frutas, verduras y proteínas.

Media mañana  y merienda – Frutas o yogur.
Comida rica en proteínas – Aporte elevado en proteínas que 

vaya acompañado de vegetales y pocos hidratos.
Cena vegetal – predominio de los vegetales acompañando 

proteínas. Hidratos de carbono mejor limitar al máximo o no 
consumir.

Y ya para terminar tan solo nombrar un dicho que resume 
muy bien la pauta a seguir para una buena distribución en la 
alimentación “desayuna como un rey, come como un príncipe y 
cena como un mendigo”.

“El mundo pertenece a quienes se 
atreven: Mira hacia delante….
El destino esta en nuestras manos”
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JOSÉ LUIS ALÓS RIERA
P/. del Pla, 10

T_ 96 559 01 66

FRANCISCO HDEZ. NAVARRO
Av. País Valencià, 76

T_ 96 559 09 28

Mª CRISTINA ALÓS RIERA
Passeig del Comtat, 40

T_ 96 559 00 07

BLAS FUSTER BONET
Av. Ferrocarril, 19

T_ 96 559 05 26

Dies: 2- 3- 5- 11- 15- 19- 27- 30- 31 

Dies:  4- 8- 14- 20- 23- 24- 26 

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Cocentaina MARÇ

HORARI DE TRENS
COCENTAINA-VALÈNCIA
De dilluns a divendres: 6:17- 8:55 -15:23 -19:25  

Dissabtes: 8:55- 15:23 

Diumenges: 8:55 - 11:55 - 15:23 - 18:20-19:25

Consulteu els festius i canvis: www.renfe.com

TELÈFONS
Ajuntament 96 559 00 51

Policia Local 96 559 01 21

Guàrdia Civil 96 559 00 68

Bombers 96 559 24 51

Creu Roja 96 651 65 63

Centre de Salut Cita Prèvia 96 652 83 50

Centre de Salut Urgències 96 652 83 52

Res. Sanit. (Urgències) 96 652 88 00

Res. Sanit. (Centraleta) 96 553 74 00

Cementeri 96 559 11 29

Poliesportiu 96 559 11 54

Casa de la Juventut 96 559 27 95

Biblioteca Municipal 96 559 08 69

Centre Cult. El Teular 96 559 34 29

Oficina de Turisme 96 559 01 59

Centre Social R. Blanc 96 559 30 80

Ràdio Cocentaina 96 559 09 64

Museu Casa del Fester 96 650 07 49

Correus i Telègrafs 96 559 12 57

Aeroport (Alacant) 96 691 90 00

Aeroport (València) 96 370 95 00

Renfe (Alcoi) 96 552 12 60

Renfe (València) 902  240 202

Tanatori del Comtat 96 559 23 25

Tanatori Comarcal Mariola 676 488 785

TAXIS
José Bravo Luque 966 381 693

Tele Taxi 24 Horas 608 762 444

Ginés García García 678 582 765

P. Sánchez Fernández 670 538 157

AUTOBUSOS
La Alcoyana (Alcoi-Alacant) 96 552 05 62

Travicoi (Alcoi-València) 96 349 51 13

Subús 902 10 69 92

Informació d’interés

Dies: 6- 9- 10- 12- 18- 22- 28

Dies: 1- 7- 13- 16- 17- 21- 25- 29

Servei d’Informació a la Ciutadania

De dilluns a divendres, de 9h a 14h

Edific Ajuntament, planta baixa

Tlf. 96-559-00-51

Oficina municipal d’informació al Consumidor

Dijous de 9h a 14h i de 16h a 19h

Edific de l’ADL

C/Sant Cristòfol

El servei d’arreplegada de brossa es realitza tots els dies.

Des del 15 de novembre fins l’1 d’abril.

Nucli urbà: a partir de les 18:00 i fins les 24:00 h

Disseminat: a partir de les 16:00 h i fins les 24:00 h

SERVEI D’ARREPLEGADA DE BROSSA

ECOPARC            Tlf. 96 533 52 04
Dilluns, dimecres, divendres, dissabtes i diumenges: de 10h a 13 h.

Dimarts: de 16h a 19h. Dijous: Tancat

      
cres d

HORARI D’AUTOBUSOS
COCENTAINA-MURO
Laborables: 6:15,;servei cada hora fins les 21:15. 

Dissabtes: 8:15, 10:15, 12:15,14:15, 17:15, 

19:15, 21:15

Diumenges i Festius 8:15, 10:15, 12:15, 

13:15, 14:15, 16:15, 18:15, 20:15, 21:15

COCENTAINA-ALCOI
Laborables: 6:45, fins 14:45  servei  cada hora.   

16:15, 18:15, 20:15 i 21:15

Dissabtes: 9:15, 11:15, 13:15, 15:15, 18:15, 

20:15, 21:45 

Diumenges i Festius 9:15, 11:15, 12:45, 13:45, 

15:15, 17:15, 19:15, 20:45, 21:45

COCENTAINA-VALÈNCIA
Laborables: 7:40, 10:10, 13:10 i 17:10 h

Dissabtes laborables: 7:10, 10:10, 17:10 h

Diumenges i festius: 9:10, 18:10 i 20:10 h 

VALÈNCIA-COCENTAINA
Laborables:  10, 13, 16 i 19:30 h

Dissabtes laborables: 10, 13 i  19 h.

Diumenges i festius: 12, 17, 20:30 

    ALCOI-ALACANT
     Laborables: 6:30, 8:30, 11:15, 13:30, 15:00,                          

19:00, 21:00

  Dissabtes Laborables: 7:30, 10:00, 13:15, 

15:00, 18:00, 21:00

     Diumenges i Festius: 9:00, 13:15, I 19:30(Els 

passos són aproximats i poden variar en 5 minuts. 

Més informació SUBUS: 96.522.05.62)
Travicoi 963-495-113

HORARI CEMENTERI MUNICIPAL
MATINS: TOTS ELS DIES 08:30 a 14:00

VESPRADES: DE DILLUNS A DISSABTE (no festiu) 16:00 a 18:00

                    JUNY, JULIOL I AGOST TANCAT

                    DIUMENGES I FESTIUS TANCAT






